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"BALTIK LINK *94" AICINA UZ LUNDU 

i 

Februāri Latvijas Universitāte viesojās 
četri Skandināvijas augstskolu studen
ti — Matss Rozenbergs, Lars Nedergords, 
Anders Berglunds un Kristiāns Basons, 
kas pārstāvēja apvienoto studentu orga
nizāciju "Sveriges fōrenade student-
kārer". Viņi bija atbraukuši uz Latviju, 
lai aģitētu mūsu studentus par nepiecie
šamību veidot VIENOTU studentu orga
nizāciju Latvijā. Šogad Lundas univer
sitātē notiks starptautiska studentu 
knference "Baltie Link '94", uz kuru SFS 
pārstāvji uzaicināja ari Latvijas studen
tus un Ērikam Blumbergam no Juridis
kās fakultātes iedeva materiālus — an
ketas, kas jāizplata Latvijas studentu vi
dū, un, tās aizpildot un aizsūtot konfe
rences organizētājiem, mūsu aktīvistiem 
ir iespēja sagaidīt ielūgumu uz "Baltie 
Link '94", kas notiks jau aprīlī. 

Pēc tam, kad zviedri un dāņi pastās
tīja latviešiem par savu SFS organizāci
ju, tās struktūru un priekšrocībām, pē
dējie tika aicināti aizpildīt anonīmas an
ketas, kurās bija jautājumi par augst
skolas piedāvāto zināšanu limeni, par 
to, vai students brīvajā laikā nodarbojas 
ar biznesu, kultūras veicināšanu, stu
dentu organizāciju izveidošanu un pie
dalīšanos tajā u. c. Jāpiebilst, ka tās 
aizpildīja ne tikai LU, bet ari RTU stu
dentu pārstāvji, kuri arī varēja izteikt 
savu viedokli par to, kas apmierina un 
neapmierina augstskolas dzivē. 

Kā "Universitātes Avīzei" pastāstīja 
Ēriks Blumbergs, SFS pārstāvji pēc 
viesošanās Rīgā aizbrauca uz Jelgavu, 
kur tikās ar LLU pastāvīgās studentu 
organizācijas pārstāvjiem. Arī tur 
risinājās diskusija par to, vai vajadzētu 
veidot katrai augstskolai Studentu 
Padomi (kas citās j au darbojas, bet 
LU — vēl nē! A. Š.) un galvenais uzde
vums studentiem būtu noorganizēt Lat
vijas Studentu Apvienību (LSA), kas, 
pirmkārt, vienotu Latvijas studentus 
un, otrkārt, risinātu viņu problēmas kā 
noteikts spēks, ar kuru jārēķinās arī 

valdībai. Latvijas studenti iebilda, jo zi
na īsto situāciju tajā pašā Latvijas poli
tikā un ekonomikā, kā ari studentu vai
rākuma vienaldzību pret šāda veida 
pasākumu. 

drūmas dzejas rakstīšanā, aizrautībā ar 
tradīcijām (piem., korporācijās) utt. 
Taču starp studentiem ir ari tādi, kas 
u/tvēruši skandināvu studentu inici
atīvu apvienot visu Latvijas studentiju, 
to pārstāvniecības — organizācijas da
žādās Latvijas augstskolās. 

24. februāri galvenajā LU ēkā sapul
cējās studenti, kas apsprieda \J5A izvei
došanu, bet, kā jau tas bieži gadās, no
nāca arī polemikā ar vienīgo studentu 
korporāciju (šajā gadījumā "Tālavijas") 
pārstāvi Marģeru, beigās gan ar viņu 
vienojoties, ka par LSA viņš izplatīs in
formāciju citās korporācijās. Apspriedē 
piedalījās Vadības un ekonomiskās in
formātikas fakultātes studenti, studen
ti — sociologi no studentu pētījumu 
asociācijas "Gadsimts", "sēdes" inicia
tors — vadītājs Ēriks, kas pārstāvēja arī 
Studentu vienību centru, kā ari puiši, 
kas jau kādu laiku mēģina izveidot 
Universitātē Studentu Padomi. 

To pierāda fakti — vēl 1. Godmaņa 
valdības laikā studentu organizētās 
"ziedu akcijas" mērķis bija palielināt sti
pendijas, kas daudzuprāt netika uztver
ta kā politiska pretestība, bet jaunības 
dullums. Droši vien valsts vīri un sa
biedrība studentu nemierus kā nopiet
nus iedomājas tikai ielu grautiņu, de
dzināšanu un sabotāžas veidā. Starp ci
tu, SFS pārstāvji ieteicās par demon
strāci jām un parakstu vākšanu. 
Mūsējie ir lēnas dabas un ar labu hu
mora izjūtu, kaut gan, sanākot kopā 
vairāk par trim studentiem, runas bieži 
vien ir par ekonomisko krīzi vai mācību 
spēku vājajām pedagoģiskajām spējām. 
Pārsteidz studentu inertums, ievilkša
nās savā čaulā, cenšanās aizmirst, ne
vis risināt savas problēmas, kas tik lī
dzīgas citu studentu problēmām, darbā, 
studijās, ballītēs, alkohola lietošanā, 

Galvenais, ko nolēma šajā apspriedē: 
— izvērst aktīvāku propagandas rak

stura kampaņu, kas vairāk piesaistīs 
Latvijas daudzo studentu organizāciju 
uzmanību LSA un vēlēšanos apvienoties 
ar to. 

3. martā kopā sanāca pārstāvji no 
RTU Studentu Parlamenta, Latvijas 
Studentu vienību centra, asociācijas 
"Gadsimts", LU studenti, kas veidos 
Studentu Padomi mūsu Alma mater. 

Edmunds GJebailčus no Ekonomikas 
fakultātes informēja, ka nolemts būtis
kākais — jāpanāk, lai valdība pieņem 
likumu, kas deklarēs, ka studentu paš
pārvaldes ir juridiski neatkarīgas. 

LSA veidotāji atkal kopā sanāks Rī
gas Tehniskajā universitātē 17. martā 
pl. 18.00. 

AIJA ŠULTE 
TEŅA NIGUĻA foto 
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D O M Ā S I M K O P Ā 

VAI GAIDĪSIM NĀKOŠO ATMODU? 
(Alma mater aicina palīgos) 

Trešā atmoda sākās tad, kad ar do
mu, ka mums ir pašiem sava universi
tāte, bijām tā apraduši, ka par viņas 
dzīvi pat ipaši neinteresējāmies. Pēkšņi 
pavērušos demokrātijas un humānis
ma ceļu priekšā jutāmies apjukuši. Ne
sapratām, vai "veco būs noārdīt nost, 
tad tik jaunam būs ceļš", vai pietiks ar 
jau vecās varas paziņoto "pārkārtoša-
nos". Jūtot briesmas, kas daudziem var 
draudēt pirmajā varianta, LU tika ar 
"iekšējās demokrātijas balsi" (vienkāršu 
vecā sastāva nobalsojumu par savas 
nākotnes izvēli) nobīdīta uz "pārkārto
šanās" ceļa. Tieši vai netieši to 
atbalstīja ari visi mūsu jaunos 
amatus ieguvušie bijušie au
dzēkņi saprotamās bailēs, ka 
viņu diplomi un tituli var tikt 
neatzīti. (Kā daļējs aizsegs pret 
šo draudu steigā tika izgudrota 
tā saucamā nostrifikācija). 

Un tā atmodas nesēji gan 
bija LU audzēkņi, bet pati uni
versitāte nebija atmodas sim
bols. To galvenokārt noteica 
tas, ka visi labi pazinām tikko 
kā savu vārdu nomainījušo ve
co Latvijas Valsts universitāti. 
kura tikai retam no atmodas 
autoriem saistījās ar kaut ko 
cienījamu un uz priekšu aici
nošu. Latvijas Universitāte to, pro
tams, apzinājās un centās jaunajām 
prasībām piemēroties, saņemot no vi
sām pusēm pamatotus aizrādījumus 
par to, ka ar fasādes pārkrāsošanu 
vien nepietiks. Man, kā šī laika rekto
ram, bija jāpieliek ne mazums pūļu, 
lai mūsu valsts un tauta nezaudētu ti
cību savai Universitātei, lai strauji uz
plaukusi necieņa pret to (no visu to 
puses, kuri par savu izglītību varēja 
pateikties tieši LU) nepārietu hroniskā 
kaitē, ko šodien labi pazīstam kā bēr
nu necieņu pret vecākiem un vecāku 
cietsirdību pret saviem bērniem. 

Bet TIU ir pienācis laiks visai tautai 
darīt zināmu, ka šīs rīcības rezultāti 
nav devuši cerēto. LU iekšējā "pārkār
tošanās" ir nonākusi strupceļā, no 
kura tai pašu spēkiem vien izkļūt ir 
ļoti grūti. Var, protams, gaidīt paau
džu maiņu, bet tad jau būs ceturtā 
atmoda, un šo atmodu LU bī īs pa
laidusi bez jūtamas nozīmības. 

Kā z i n ā m s , l īdz īgas p r ob l ēmas 
priekšā šodien ir praktiski visas post-
komunistiskās valstis. Visstraujāk to 
atrisināja Vācija, bet par to mēs sa
kām, ka mums taču nav ne vinu re

sursi, ne tādu palīgu no rietumiem. 
Mums gan bija iespēja gūt palīdzību 
no ārzemju latviešiem, ko vairums no 
viņiem ari neatteica, bet vietējo pār
spēks viņu jaunievedumus nomāca. 
Tagad tas pat ir kļuvis par populāru 
mūsu neizdarību attaisnojošu izteicie 
nu, ka mēs nekad nebūsim tādi kā vi
ņi. Sekojot labi apgūtajai padomju 
tradīcijai, LU vēl arvien cer izdzīvot, 
"izsitot" no valdības jaunus finansēju
mus, uz kuru pamata turpināt līdzši
nējo "izdzīvošanu", pretī nedodot to, 
ko no mums jau sen gaida sabiedrība. 

VISI AICINĀTI LIELAJĀ AULĀ 10. MARTĀ PL. 14.00 

Izeju no šī stāvokļa nav grūti atrast. 
Pirms kara visā Latvijā bija praktiski 
tikai viena augstākās izglītības un zi
nātnes iestāde, bet tagad taču mums 
ir ne tikai prāvs skaits dažādu augst
skolu, bet ari tik daudz zinātnieku, ka 
itin bieži dzird runājam par pārpilnī
bu, ar kuru esot ātri jātiek galā. Vai 
tiešām viņu vidū nav mūsu meklēto 
un līdz šim it kā neatrasto jaunās uni
versitātes konstmktoru un veidotāju? 
Vai LU nav pārāk cieši noslēgusi savas 
durvis ar pārāk smago pašizdzīvoša-
nas atslēgu? Vai turpināsim dzīvot 
iekšējā pašapmierinātībā (tā jūtama 
daudzos avīžu rakstos, kas iecerēti kā 
"prettrieciens" katram, kas iedrošinās 
LU darbā kaut ko kritizēt)? Vai pārāk 
izteiksmīgi jau sevi nav daži norakstu
rojuši ar frāzi, ka docenta darbu drīkst 
vērtēt tikai cits docents un bez tam vēl 
tikai no tās pašas katedras? 

Uzskatu, ka LU ir vēl viens spēcīgs 
atdzimšanas palīgs: tie ir visi, kas ir 
LU mācījušies, mācās vai citādi ar to 
bijuši saistīti. Viņu domas, vērtējumi 
un ieteikumi var būt ļoti nozīmīgi. LU 
taču kalpo saviem studentiem un vi
ņiem ir galvenās tiesības dot savus at

zinumus. Tikai bijušā padomju režīma 
apoloģēts var uzskatīt, ka viss parei
zais ir tikai tas, kas "nāk no augšas". 
Mēs vairs neesam valsts (no krievu 
vai. anacTb —vara), bet gan nacionālā 
(no latīņu vai. natio — tauta) universi
tāte. 

Šajā, LU septiņdesmit piektajā ga
dā ierosinu sākt nacionālu (ja spēsim, 
tad ari internacionālu) LU reorganizā
cijas plāna izstrādi. To vajadzētu uz
sākt divās paralēlās akcijās. 

Pirmā skartu LU vispārējā studiju 
darba un vadības reorganizāciju. To 

varētu uzsākt ar jebkuru rak
stisku priekšlikumu, ieteikumu 
un piezīmju vākšanu vistuvāka
jā laikā, tās adresējot LU rekto
ram. Pēc tam to apkopojumu un 
jaunas mutiski izteiktas domas 
apspriest plašā sanākšanā LU 
Lielajā aulā 10. martā. Šo darbu 
būtu vēlams paspēt līdz Latvijas 
Izglītības darbinieku kongresa 
sākumam š. g. 11. martā. 

Otrā akcija saistāma ar LU 
akadēmisko studiju galvenajās 
zinātņu nozarēs (humanitāra
jās, sociālajās, dabas un tieslie
tu zinātnēs un teoloģijā), kā ari 
ar profesionālās sagatavošanas 
plānu izstrādāšanu. V is i em, 

kuri gatavi šajā j omā darboties (ar 
perspektīvu strādāt LU), būtu jāpiesa
kās pie LU rektora, norādot savām 
interesēm un sagatavotībai atbilstošu 
zinātņu nozari vai profesiju. Pieteiku
mi tiks sadalīti pa minēto interešu 
grupām, veidojot specializētas darba 
grupas. Sākotnēji šo personu zināt
niskie grādi un profesionālās sagata
vot ības apl iec inājumi net iks īpaši 
ievēroti. 

Aktīvistu loks abās akcijās pēc viņu 
pašreizējās nodarbošanās vai darba 
vietām nebūs ierobežots. 

Minētie pasākumi veicami tā, lai 
l īdz šī gada vasaras sākumam šis 
darbs pamatā būtu jau padarīts. To 
neizdarot, LU šajā astronomiskajā ga
dā nevarēs reģistrēt nevienu j aunu 
studentu ar studiju apmaksu no Lat
vijas valsts budžeta. 

LU rektors JURIS ZAĶIS 

Publicējam saīsinātu tekstu, pilnī
bā to varat lasīt laikrakstā "Izglītība 
un Kultūra". 
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JŪSU ZINĀŠANAI 
kādreiz tur ir redzams. Ko viņi dara? 
Kur viņi iŗ? 

Kā izteicās Vadības un ekonomis
kās informātikas fakultātes dekāns 
M. Purgaiļa kungs: "Mani aktīvākie 
studenti strādā pasaules bankās, bet 
neaktīvākie — par naktssargiem." 

Vai tiešām mūs interesē tikai izdzī
vošanas un naudas pelnīšanas prob
lēmas? Pagaidām atbildību prasām 
no Māra Braslas (Pedagoģijas fak.). 
Ingas Dūrites (Juridiskā fak.), Kristī-

A K T Ī V Ā K I E S T U D E N T I S T R Ā D Ā P A S A U L E S 
B A N K Ā S , B E T N E A K T Ī V Ā K I E — P A R S A R G I E M 

21. februāri Senāta sēžu zālē noti
ka Universitātes dekānu un institūtu 
vad ī tā ju s a n ā k s m e . Tajā t ika ap
spriesti trīs jautājumi. 

Pirmais temats — tuvojošais izglītī
bas darbinieku kongress. Nolēma, ka 
katra fakultāte de leģēs uz to savu 
pārstāvi. 

Otrs j au tā jums — Univers i tātes 
"Datortehnikas izmantošanas komisi
j a s " v e i d o š a n a . T ā s vad ī t ā j s būs 
doc. J. Bičevskis. bet par komisijas 
locek ļ i em de leģēs vienu ci lvēku no 
katras struktūrvienības. 

Trešais — pats svarīgākais, sāpīgā
ka is un visilgāk apspriestais jautā
jums — Universitātes šīgada budžets. 
Protams, izmaiņas pašreizējā situācijā 
var veikt tikai no kaut kā atsakoties. 
Izskanēja viedoklis, ka ar 1. jūliju bu
džetā būtu jāveic radikālas izmaiņas, 
lai sagaidītu Latvijas valsts dibināša
nas 75. gadadienu ar jau paveikUem 
darbiem. Fizikas un matemātikas fa
kultātes dekāns doc. O. Judrups atzī
mēja, ka studiju priekšmetu sarak
stos ir zināms paralēlisms, kuru opti-
mizējot, tiktu ietaupīti līdzekļi. 

Viena no galvenajām atziņām — jā
maina Universitātes struktūra un pa
sniedzēju algošanas sistēma. Ja gri
bam maksāt normālas algas fakultā
šu pasniedzēj iem esošā algu fonda 
ietvaros, tad vismaz trešā daļa no mā
cībspēkiem būtu jāatlaiž. 

Izkr istal izē jās doma, ka Latvi jas 
valdība īsteno zinātnes un izglītības 
iznīcināšanas politiku, un, ja par šo 
problēmu uztrauksies tikai Universi
tātes vadība bez studentu atbalsta, 
tad neko nozīmīgu panākt nevarēs. 
Galvenā problēma, kas izrietēja no šīs 
atziņas, bija — kā izglītības aktivi
tātēs iesaistīt studentus? Droši vien 
retais no "UA" lasītājiem zina. ka ek
sistē studentu pārstāvji — tā sauktie 
studenti senatori, kuriem būtu jāpie
dalās Senāta sanāksmēs un jāaizstāv 
studentu intereses. Retais no viņiem 

nes Sūnas (Teoloģ i jas fak. ) . Ingas 
Franc.es (F iz ikas un ma temāt ikas 
fak.). Aināra Tirmaņa (Vēstures un 
filozofijas fak.). 

ILZE STĪKĀNE 

tus: Atomfizikas un spektroskopijas, 
kā ari Ģeoloģijas institūtu. 

Atomfizikas un spektroskopijas in
stitūts tiek izveidots uz Fizikas un 
matemātikas institūta Spektroskopi
jas nodaļas bāzes, pieaicinot zinātnie
kus no LU Cietvielu fizikas zinātnis
kās pētniecības institūta. Šobrīd no
tiek Atomfizikas un Spektroskopijas 
institūta atkalatjaunošana — līdzīga 
zinātniska struktūrvienība pastāvēja 
pie LU toreizējās Matemātikas un da
baszinātņu fakultātes (no 1919. līdz 
1944 . g a d a m ) . No 1994. l īdz 
1996. gadam institūts ir paredzējis iz
strādāt sešus zinātniskus projektus. 
Institūta iekšējo struktūru veido aug
stākā personālsapulce un zinātniskā 
padome. 

Ģeoloģijas institūta pamatā ir pēc 
LU Zinātniski pētnieciskās nodaļas 
likvidācijas kā atsevišķa zinātniska 
struktūrvienība izveidojusies Ģeolo
ģijas da(a. 

P A R K O S P R I E D A L U S E N Ā T S 
LU Senāta sēdē. kas notika 28. feb

ruārī, tika runāts par dažādiem LU 
dzīvē svarīgiem jautājumiem. 

Sēdi uzsākot, LU rektors profesors 
Juris Zaķis runāja par LU budžeta fi
nansējumu, atzīmējot, ka šī gada pie
šķirtais finansējums atbilst iepriek
šējā gada rādītājam, vienigi ir jāpie
vērš uzmanība līdzekļu sadalījumam 
starp dažādām LU struktūrvienībām. 

Rektora kungs uzsvēra, ka, turpi
not strādāt pašreizējā veidā, LU no 
valsts budžeta nekādus papildināju
mus nesaņems, tāpēc j o svarīgāk ir 
veikt LU reorganizāciju, pārkārtojot 
fakultāšu sadalījuma struktūru, lielā
ku uzmanību pievēršot tieši zinātnis
kajam darbam LU ietvaros, jāceļ LU 
strādājošo kvalifikācijas līmenis (sveš
valodu zināšanas, prasme strādāt ar 
datortehniku u.tml.). 

Ar Senāta sēdes lēmumu un vēlē
šanu rezultātiem LU profesoru saimei 
ir piepulcējušies vēl četri kolēģi — Ju
ridiskās fakultātes Tiesību teorijas un 
polit isko zinātņu katedras vadītājs 
habilitētais doktors Edgars Meļķīsis. 
habilitētā doktore Inta Freimane no 
Filoloģijas fakultātes Baltu valodnie
cības katedras, habilitētais doktors 
Andrejs Veisbergs no Svešvalodu fa
kultātes Sastatāmās Valodniecības 
katedras un habilitētais doktors. Bio
loģijas fakultātes agrākās Ķīmiskās 
fizikas nodaļas, kura tagad kļuvusi 
par Ķīmiskās fizikas insitūtu, vadītājs 
Aleksandrs ŠJugers. 

Apstiprināja divus jaunus institū-

Senāts apstiprināja ari Matemātikas 
un informātikas institūta jaunos sta
tūtus ar papildinājumiem iepriekšējā 
Senāta sēdē pieņemtajam lēmumam 
par pedagoģiskā darba pielīdzinājumu. 
Par to tiesīgs lemt attiecīgās fakultātes 
dekāns, institūta direktors vai atbil
stošo amatu pilnvarotās personas. 

Pēdējais dienas kārtības jautājums, 
kas izsauca diezgan plašu domu ap
maiņu, bija LU bakalaura un maģis
tra programmu un to vadītāju apstip
rināšana. Neapstiprināja visas tās. 
kuras varētu apzīmēt kā interdiscip-
lināras, kā ari tās, kuras, pēc Senāta 
locekļu domām, nevar novērtēt kā 
akadēmiskās studiju programmas, 
kas nos lēdzas ar z inātniskā grāda 
piešķiršanu, nevis tikai kā profesio
nālu izglītību sniedzošas, piemēram, 
bibliotēkas zinātne, komunikācija un 
žurnālistika, optometrija. 

Senāta sēdē klāt bija 
MAGDA RIEKSTIŅA 

http://Franc.es
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V A I J O S Z I N Ā T , K A . . . ggļ 

TO IESAKA STUDENTIEM, KAS NESAŅEM REGULĀRU BARĪBU 
UNIVERSITĀTES PREČZINĪBAS KA

TEDRU zinātniskā konference šajā gadā 
bija veltīta tādiem prečzinības aspek
tiem, kas varttu uzlabot to preču kvali
tāti, kurām liela nozīme tautas veselī
bas saglabāšanā. 

• Katedras vadītāja doc. I. Karlsone 
referēja par dažādu lauksaimniecības 
Intensifikācijai lietotu inžu iespējām no
kļūt pārtikas produktos un to atklāša
nas paņēmieniem. Tika konstatēta 
plānslāņu hromalogrāfijas metožu Jutī
ba, un izteikta nožēla par aparatūras 
nabadzību katedrā, kas liek zinātnis
kajā un studentu apmācības jomā sa
darboties ar Ķīmijas fakultāti un Izman
tot Mikrobioloģijas institūta iekārtas. 

Citi referāti bija veltīti tautas saim
niecībai nozīmīgu pārtikas produktu 
ražošanas iespējām. 

• Viens no apskatītajiem jautājumiem 
bija produktu saglabāšanas iespējas. Der 
atzīmēt katedras pasniedzēju M. Krūzes 
un L. Bražinskas veiktos pētījumus par 
produktu atūdeņošanas paņēmieniem, 
kas Jauj saglabāt produktu uzturvērtibu. 
Citas konservēšanas metodes saistās ar 
skābuma palielināšanu, kas aizkavē ne
vēlamas mikrofloras attīstību Skābuma 
palielināšanai ir selekcionētas anaerobas 
kultūras, kas pārstrādā cukurus par 
skābēm un kā blakus produktus vēl ra
da B grupas vitamīnus, kuru neraudzētā 
produktā nav daudz. Tāda ir piena pār
strāde skābpiena produktos, kas tautā 
iecienīta Jau sirmā senatnē, jo atbrīvo 
pienu no piena cukura, kura izmantoša
na rada grūtības daudziem cilvēkiem sa
karā ar attiecigo gremošanas fermentu 
trūkumu. 

UEJIN M E M O R I U M 

1994. gada 25. lebruan 1 Meža kapos 
tuvinieki, kolēģi, draugi uņ bijušie stu
denti atvadījās no REIŅA BĒRTULA — 
filoloģijas doktora, ilggadēja (1979 — 
1992) Latvijas Universitātes Filoloģijas 
fakultātes dekāna. 

Reiņa Bērtu)a aiziešana — pēkšņa, ne
aptverama, pretdabiska. Tik neiedomā
jami sāpīga, ka grūti to vārdos izteikt. 

Viņš bija laipns, sirsnīgs, godīgs cil
vēks. Goda vīrs. Darba virs. Viņš prata 
nest gan darba smagumu, gan ari pāri-

• Par turpmākiem nodomiem jogurta 
ražošanā pastāstīja Gaļas un piena rūp
niecības centra vad. ājs Dr. 1. Šuinaņa 
kungs, pieminot ari sadarbību ar Mikro
bioloģijas institūtu. Žēl, ka konferencē 
nepiedalījās Dr. V. Ramniece, kura Ir 
produkta "Lacto—1" autore, kas satur 
aktīvas baktērijas un kuru var izmantot 
laktobakterina un bifkio-baklerina vietā 
disbakteriozes ārstēšanai, tādā kārtā vi
ņas konstruētais produkts ir gan uzturiī-
dzeklis. gan ārstniecības preparāts. 
Profilaktiskos nolūkos to iesaka studen
tiem, kas nesaņem regulāru uzturu, kā 
ari visos gadījumos, kad cilvēki spiesti 
lietot antibiotikas. Attiecīgi speciālisti pa
stāstīja ari par tīra piena iegūšanas ie
spējām, kas noskaidrotas sadarbībā ar 
Mikrobioloģijas institūtu. 

• Dr. 1. Karisone un prof. E. Jurēvics 
pakavējās pie pārtikas likuma, atzīmējot, 
ka šādi likumi ir visā pasaulē un tie pa
līdz patērētājiem aizsargāties no bojātiem 
produktiem un veselībai kaitīgām pie
devām. Ķīmijas fakultātes doc. Dr. chem. 
I. Jākabsone stāstīja par pārtikas analīti
ķu gatavošanas nodomiem, kuru apmā
cībā tiks iesaistīti ari prečzinibas kated
ras speciālisti. Zināmā mērā Ekonomi
kas fakultāte.tāpēc zaudē prioritāti, jo 
līdz šim ir uzskatījusi par savu pienā
kumu nodarboties galvenokārt ar teorē
tiskām problēmām, kas nepieciešamas 
akadēmiskās izglītības realizēšanā. Par 
to liecina atsacīšanās no "business en
gineering" profila, kas agrāk bija rak
sturīgs prečzinības specialitātei, un sa
karā ar to ari vairs netiek iepirkta attie
cīgā aparatūra. Prof. E. Jurēvics atzīmē
ja Latvijas cukurrūpniecības tehniskās 

darījuma rūgtumu pacietīgi un ar cieņu. 
Ilgus gadus dekāna pienākumus pil

dot, nācās darīt ari daudz birokrātiski 
lieka un nevajadzīga, iedziļināties for
māli izspīlētās problēmās un ideoloģijas 
(70./80. gadi!) formulās. Liktenis Rei
nim Bērtulim tika atvēlējis 56 gadus, un 
tāpēc šobrīd visvairāk žēl neauglīgās 
sēdēs, sapulcēs, pārrunās izniekotā lai
ka. Administratīvajos pienākumos aiz
ņemtam, paslīdēja garām Laiks un tika 
samalta veselība. Tiem upurēts zinātnis
kais darbs, ko tikai nelaiķis vien varēja 
izdarīt: pētīt lietuviešu — latviešu valo
du gramatiskās sakarības. 

Toties Reinis Bērtulis bija "mūsu de
kāns" — atsaucīgs un saprotošs. Pats 
studentisks, varbūt pat studentiskāks 
par vienu otru studentu... Atmiņa glabā 
fakultātes karnevāla ainas, kad pēc 
pusnakts pirmo vietu iegūst izcila harē-
mas skaistule. Maskas krīt, un skais
tule, izrādās, ir neviens cits kā dekāns. 

un ekonomiskās grūtības, kuru pārva
rēšanā lielu darbu veic bijušās Lauk
saimniecības Akadēmijas izglītību iegu
vušie speciālisti, kurus lielā mērā pār
stāv ari tagadējais katedras sastāvs. 

• Katedras vadītāja Dr. I. Karlsone un 
viesi, to skaitā Dr. V. Briedīte no ogani-
zācijas "Glābiet bērnus", diskutēja ari 
par nepieciešamību kontrolēt pārtikas 
produktus, kas sliktā kvalitātē tiek iepir
kti no Rietumiem. Prof. Dr. med. G. VI-
tenbergs atzīmēja, ka, uzņemot nekvali
tatīvu pārtiku, tieši vienpusīgs uzturs 
palielina veselības tarucējumu iespējas. 

• Doc. Žīgurs analizēja informāciju, 
kuru saņemam no ārzemēm Iepirkto 
produktu iepakojumā, kā ari taras pie
mērotību dažādu pārtikas produktu uz
glabāšanai, Ievērojot to gāzu caurlai
dību un dažādu kaitīgu sastāvdaļu iz
šķīšanas un Iekļūšanas iespējas glabā
jamā produktā, vērtējot ari taras lomu 
apkārtējās vides piesārņošanā. 

• Kā patīkams moments vērtējams 
ari labais referātu noformējums tēzēs, 
kas dažos gadījumos tika izdalīts klau
sītājiem. Diskusijas un jaunu produktu 
degustācija turpinājās ari pie kafijas 
galda, kur prof. M. Pētersone pastāstīja 
par lauksaimnieciskās ražošanas īpat
nībām tajā pirmskara periodā, kad refe
rente vadīja savu fermu, kā ari mācīja 
bioloģijas un mājturības priekšmetus 
Kaucmindes un citās skolās. 

Konferences darbu vērtēja 
ILMĀRS SKĀRDS 

Vai ari — ar īsti azartisku prieku tiek 
dejota polka vai iets rotaļās studentu 
pulkā. Kur nu vēl solo partija čigānu 
dziesmai "Dunkai, dunkai..." 

Pēdējos divus gadus Reinis Bērtulis 
strādāja par vieslektoru Greifsvaldes (Vā
cija) universitātē, tur mācot vācu studen
tiem latviešu un lietuviešu valodu. Bija 
iespēja salīdzināt studiju iespējas un si
tuāciju Vācijā un šeit, Latvijā Un salīdzi
not nevajadzēja kaunēties. "Nekaisīsim 
par daudz sev pelnus uz galvas!" tā pē
dējo reizi atvadoties izteiktais palicis prā
tā kopā ar solījumu uzrakstīt "Izglītībai" 
kārtīgu rakstu, lai pasargātu fakultātes 
kolēģus no žumālistiskas paviršības. 

Viņš nāk mums pretim ar smaidu, ar 
joku, aizmirstas ikdienas rūpes, nokrīt 
saīgums, depresija. Visapkārt ir gaišs 
starojums — Reiņa Bērtuļa labvēlība... 

LU Filoloģijas fakultātes 
kolēģu vārdā — 

DACE LOSE 
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TAS VAR JŪS INTERESĒT 

SENĀTS IR MAZPRODUKTĪVS, 
Ir Universitāte. Ir Satversme. Ir 

Studiju Rullis. Ir studenti. Ir mācīb
spēki. Ir senatori, kas seko, lai iedzī
vinātu Satversmi, realizētu Studiju 
Rullī rakstīto. "UA* redakcijā viesojās 
godpilni viesi — studenti senatori — 
Inga France (Fizikas un matemātikas 
fak. maģistratūras 1. kurss), Inga Du
nte (Juridiskās fak. 4. kurss), Māris 
Brasla (Pedagoģijas fak. 5. kurss), 
Kristīne S ū n a (Teoloģijas fak. 
3. kurss) un goda viesis — Studiju 
Informācijas Centra direktors Jānis 
Stonis, kas piedalījies senatoru mek
lēšanā laikā, kad pieņēma LU Satver
smi. Sākumā viņu bija 10. 

"UA" — Kādēļ tieši jūs un neviens 
cits? Vai jūs paši pieteicāties, vai Jūs 
atrada vai izvirzīja? 

I. F. — Es neesmu no paša Satver
smes sākuma. Mani uzaicināja, un es 
piekritu nākt Jāņa Stoņa vietā, kad šī 
sasaukuma senatori jau darbojās. 

I. D. — Strādāju j au no paš iem 
p irmsākumiem — mani ievēlēja tie 
studenti, kas piedalījās Satversmes 
apstiprināšanā. 

J. S. — Tur bija jābūt 150 studen
tiem, bet bija apmēram 70. Gan inte 
resenti, gan tie, kas darbojās arod
biedrībā un citās studentu organizā
c i jās . P i emēram, bija tāda J a u n o 
tautsaimnieku asociācija: bija arī daži 
pārstāvji no korporācijām. Pārējie — 

no d a ž ā d ā m 
f a k u l t ā 
tēm. 

M. B. — Es esmu no Satversmes 
sapulces laika, kad mani ievēlēja no 
fakultātes. Tagad darbojos savas fa
kultātes Domē. 

K. S. — Man liekas, ka es pievieno 
jos vēlāk — pagājušajā gadā. kad fa
kultātē sākās zināma studentu kustī
ba. Tad ari viena aktīvistu grupa ma
ni vienkārši ievēlēja. Es kādu pusga
du (pagājušajā semestr ī ) darbojos 
Senātā, bet pēc tam pārtraucu, jo li
kās bezjēdzīgi tērēt 
savu laiku. 

JĀNIS STONIS 

INGA DURtTE 

IJA" — Kad jūs piekrītat ieņemt šo 
amatu, vai devāties uz Senātu ar sa
vu programmu, idejām un studentu 
līdzi dotu "problēmu portfeli", kuru 
vērt vaļā lielajā Senātā? 

I. D. — Protams, bija idejas un per
spektīvas... Bet tomēr — 10 studenti 
senatori vieni paši diemžēl neko ne
spēj izdarīt, jo pārējie ir tik pasīvi, ka 
iekustināt viņus — tā ir liela prob
lēma. 

J. S. — Tad, kad pirmā grupa "at
krita" (tur biju arī es), mēs kopā ar 
doc. Andžānu "Universitātes Avīzē" 
ielikām sludinājumu ar aicinājumu 
uz sapulci. Uz to atnācu es, doc. An-
džāns, Inga (France — I. S.). 

K. S. — Es gribētu oponēt Ingai 
(Jur. — I. S.). Domāju, ka studenti 
pašreiz neko radikāli mainīt nevar, 
vienīgi sekmēt vispārējo "noiešanu uz 
grunti" un tad vadības nomaiņu un 
kaut kādu pārstrukturēšanos. 

Galvenais, kas man šķita apgrūti
noši senatora darbā, bija tas, ka nav 
pamatinformācijas, ar kuru doties uz 
Senāta sēdēm, lai izdarītu balsojumus. 

I. D. — Kāpēc? Ir informācija! 
K. S. — Jā, bet tā ir "v irsūdens" 

informāci ja. Es domāju pat ieso — 
kuluāru informāciju. 

I. D. — Neviens taču speciāli ne
sniegs šo informāciju. Pašam jāiet pie 

MĀRIS BRASLA 

K. S. — Man liekas, ka daudz kas 
ir a tkar īgs no senatoru da l ī juma. 
Teiksim, ir savas intereses studentu 
grupai, un savas — pasniedzēju gru
pai, un esmu pārliecinājusies, ka pār
svarā šīs intereses ir atšķirīgas. 

"UA" — Ko par to domā pārējie? 
I. D. — Es domāju, ka Kristīnei ir 

pārāk pesimist isks viedoklis. Pirm
kārt jau pašai jāstrādā. Par to kulu
āru informāciju — tur vienkārši pašai 
jāsāk kaut ko darīt un jāiet pie cilvē
kiem. Piemēram, es esmu studentu 
komisijā, man ir tiešs kontakts ar sa
vu priekšnieku doc. Andžānu. līdz ar 
to arī es uzzinu, kas notiek starp pa
sniedzējiem, un tā arī iegūstu infor
māciju, ko man vajag. 

Ļoti žēl. ka Kristīne nav manā ko
misijā... 

"UA" — Tātad — kādā komisijā 
katrs no jums strādā? 

I. D. — Esmu studentu komisijā. 
I. F. •— Mācību padomē. 
M. B. — Es ari esmu studentu ko

misijā, bet uzskatu, ka pašreiz lielāka 
nozīme ir nevis šādām komisijām, bet 
gan tieši fakultāšu Domēm. 

P iemēram. Pedagoģi jas fakultātē 
darbojamies patstāvīgi (laikam tāpēc, 
ka esam tālu no pārējiem). Studen
tiem fakultātes Domē ir savi priekš
likumi. Piemēram, veidojam mācību 
programmu. 

K. S. — Šai ziņā es arī varu piekrist 
kolēģim, fakultātē visas lietas kārto
j am uz vietas. 

J. S. — Runājot par to, ka jāstrādā 
fakultātēs, es gribu pateikt, ka saska
tu tur lielas briesmas. 

Ja Universitātes vadība uzsāks kaut 
kādu totālu reorganizāciju, tad tie stu
denti, kas piedalīsies fakultāšu Domēs 
un kaut kādā veidā būs saistīti ar re
organizāciju, aizstāvēs nevis studentu, 
be t fakultāšu intereses. Un tās ne 
vienmēr sakritīs. Skaidrs, ka students 
pašlaik ir "piesiets" pie fakultātes, ne
vis iestājas Universitātē. 

"UA" — Tas ir lokālā mērogā. Bet 
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TAS VAR JŪS INTERESĒT 
vai visas Uni

versitātes 
m č rogā 
neko ne
vajadzētu 
tin neva-
i rētu da

rīt? 

INGA FRANCE 

I. F. — Lielākajai daļai studentu 
pašiem trūkst iniciatīvas. Nedrīkst tā. 

Vēlos teikt par pašu Senātu. Negri
bu noņemt atbildību no studentiem 
par to. ka maz darām, bet ar tādiem 
darba tempiem un jautājumu izvirzī
šanas kārtību, kā to dara senatori 
mācībspēki, mēs nekad neko nepie
ņemsim un neko neizvirzīsim. 

Saņemot darba kārt ību, p irmie 
jautā jumi ir. nete ikšu, otršķir īg i , 
bet... Nevar taču jautājumu, par mā
cību valodu Universitātē, kam būtu 
jābūt pirmajā vietā, izskatīt kā cetur
to. Tad Senātam parasti pietrūkst lai
ka, un uz beigām atlikušie jautājumi 
tiek sasteigti. Protams, nevaram ie
spaidot darba kārtības plānošanu. Tie 
ir skaļi vārdi, bet es teikšu, ka Senāts 
ir mazproduktīvs. Tā ir mana pārlie
cība, un, jo vairāk es tur eju, jo lielā
ka kļūst šī pārliecība. 

"UA" — Vai ir bijis kāds moments, 
kuru patīkami atcerēties? 

J. S. — Jā, bija. Mēs uzlikām veto 
pr iekšl ikumam par to. ka būtu jā 
maksā par atkārtotu eksāmenu likša
nu. Tālāk vajadzēja izveidot saskaņo
šanas komisiju un nākamajā Senāta 
sēdē izskatīt un apstiprināt ar abso
lūto balsu vairākumu, bet viss tā ari 
palika. Tas bija vienīgais jautājums, 
kas tieši skāra studentus. 

"UA" — Vai tagad Senātā tiek ap
spriesti jautājumi, kas skar studen
tus? Kas pašlaik ir aktuālākais? 

I. D. — Vakar bija Senāta sēde. Vie
nīgais jautājums, kas daļēji it kā attie
cās uz studentiem — noteica bakalaura 
un maģistra programmu nosaukumus. 

"UA" — Bet vai studentiem nav jā
interesējas arī par pārējo? Vai viņiem 
jānodarbojas tikai ar tiem jautāju-

KO DARA STUDENTI? 
jeb SĀKUMA VIŅU BIJA 10 

miem, kas skar tieši viņus pašus? 
K. S. — Es gribētu, papildinot savu 

iepriekš teikto, sacit: saņemot uz rokas 
projektu, piemēram, par Universitātes 
saimnieciskās struktūras pārveidoša
nu, es nevaru kompetenti spriest par 
šo jautājumu — tad man vajadzīgs ek
spertu spriedums. Es varu runāt tikai 
par tiem jautājumiem, kuros esmu 
kompetenta. Citādi iznāk vienkārši 
manipulācija. Un tāpēc, es domāju, ir 
jēga veidot savas pārvaldes struktūras 
fakultātēs, jo visi nevar pārredzēt visu. 

"UA" — Kā tiek domāts par jauno 
maiņu? Vai domājat arī turpmāk sagla
bāt senatoru vietas? 

J. S. — Es domāju, ka tikmēr, ka
mēr būs Senāts, studentu pārstāv
jiem tur būs vietas. 

"UA" — No kurienes nāks šie stu
dentu pārstāvji? 

J. S. — Kā kuru reizi. Kā gadīsies. 
Bet agri vai vēlu būs Studentu Padome. 
Vai tas notiks šogad, vai pēc 10 gadiem, 
bet būs. Tas ir tāpat kā revolūcija. 

"UA" — Varbūt jūs tiem, kas veidos 
Studentu Padomi, varētu teikt savus 
novēlējumus; no kādām kļūdām izvai
rīties, kā strādāt? 

M. B. — Vispirms gribu uz 
svērt, ka studentiem pa 
šiem trūkst iniciatīvas — 
viņi nepiedalās pārvaldes darbā. 

Tagad tāda situācija — pirmo kursu 
studenti meklē darbu, vecāko kursu — 
jau strādā. Visi ir aizņemti ar iztikas 
pelnīšanu, jo pašreizējie apstākļi nav 
radīti studēšanai — tās pārvērtīsies 
par neklātienes mācībām. 

Zinot, kā dz īvo studenti , sapro
tams, ka materiālais nodrošinājums 
viņiem ir nepietiekams, līdz ar to vi
ņiem neatliek laika piedalīties Univer
sitātes pārvaldes darbā. 

"UA" — Kā jūs domājat, cik lielai 
jābūt stipendijai, lai studentam nebū
tu jāuztraucas par iztikas pelnīšanu, 
lai viņš varētu domāt arī par piedalī
šanos augstskolu pārvaldē? 

K. S. — Stipendija varētu būt lielā
ka, vismaz iztikas minimuma apmērā, 
bet galvenais ir tas, kāda ir valdības, 
visas sabiedrības un tautas nostādne 
pret izglītību kā tādu: kādas ir stu
dentu nākotnes izredzes pēc augst
skolas beigšanas un diploma saņem
šanas. Ja viņš redz tikai bezdarbu, 
tad atliek tikai rūpēties par ēšanu, 
dzīvokli un iztiku ģimenei. 

J. S. — Šai ziņā es piekritu Kris

tīnei. Bet par stipendiju — es domāju, 
ka tādai vispār nevajadzētu būt. bet 
studentam jāvar paņemt kredītu ban
kā, zinot, ka pēc tam viņš dabūs nor
māli atalgotu darbu un varēs atmak
sāt parādu. Ja viņš konkrētajā nozarē 
nevar dabūt darbu, tad varbūt ir vērts 
to augstskolā slēgt. 

K. S. — Bet tad mēs paliekam tikai 
pie Juridiskās un Ekonomikas fakul
tātes. 

M. B. — Lai saglabātu citas spe 
cialitātes, jāmācās par maksu. 

"UA" — Kādi pasākumi tiek veikti 
tieši šobrīd? 

J. S. — Pašreiz stu
dentu grupa ir saga
tavojusi un iesniegu
si Senātā kārtējo lē

muma pro pro 

i 
M 

KRISTĪNE SŪNA 

Studentu Padomes izveidošanu sa
skaņā ar 1934. gadā pieņemto Studen
tu Padomes Satversmi precīzā redak
cijā, izņemot dažus punktus. 

Tur ir viens jauks punkts, ka Stu
dentu Padome tiek ievēlēta neatkarīgi 
no balsu skaita. Tie varētu būt, piemē
ram, kaut vai divi cilvēki. Protams, va
jadzīgi paraksti, bet tā nav problēma. 

Atkarībā no tā. kāda šī programma 
izveidosies, un zinot cilvēkus, kas to 
izstrādā, es domāju, ka ātri vien pēc 
šīs padomes izveidošanas uz Senātu 
tiks virzīts jauns lēmums par studen
tu dzīvi Univers i tā tē . Pēc tam j a u 
varētu runāt tālāk. 

Senatoros ieklausījās un 
jautājumus uzdeva 

ILZE BRINKMANE 
un ILZE STLKĀNE 
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9 eoyi'ulijiis fakultāte sagatavo geo-
eko logus , ekonomiskās ģeogrā
fijas speciālistus, ģeologus, ģeo

grāfijas skolotājus, vides aizsardzības 
spec iā l i s tus , ģeo logus , ģeogrāf i jas 
skolotājus, vides aizsardzības darbi
niekus. Namā. kurā telpas izskatās 
diezgan paplukušas, kurš tā vien gai
da ja ne kapitālo, tad t. s. kosmētisko 
remontu, kura gaiteņos redzami inte
resanti, pagājušo gadu gājuma stu
dentu veidoti stendi par ekskursijām 
un uzvarām sportā, sastopami jauki 
un e n e r ģ i s k i s tudent i — n ā k o š i e 
iepriekš minēto profesiju speciālisti. 

Pie kafijas tases satiku Unu, Jāni 
un Artūru no 11 kursa, kuri bija tik 
laipni un sniedza ekspres interv i ju 
starpbrīdī starp lekcijām. Starp ci
tu — kafejnīca fakultātē ir vispopulā
rākā vieta. Kā teica studenti, uz lek-

MIRDZOŠAS ACIS, MAMUTA ZOBS 

cijaiu nav obl igāti jā iet 
bet iegriezties kafejnīcā, 
kur var satikt draugus, ii 
fakultātes nerakst ī ts li 
kums. Laikam tāpēc, tā 
pat kā garderobe, kafejnī 
ca ir tuvākā telpa ārdur 
vīm. 

A r tū r s bi ja v i s z inošs 
par svētkiem, ballītēm un 
citiem pasākumiem, ku 
rus organizē Ģeogrāfijas 
fakultātē. 

Ģeogrāfu dienas ir ne 
dēļa, kad studenti var \i 
sīt lekcijas mācību spt 
kiem. īpašā "preses konfc 
rencē" uzdot viņiem daž<-
da rakstura jautājumu? 
Tiek rādīti diapozitīvi u 
fotogrāfijas no nesenajiei 

ce ļo jumiem un daudz stāst ī ts par 
t iem. Šogad gan fotogrāfiju nebija. 
Ģeogrā fu d i enas be idzas ar tradi
cionālo balli. 

Diemžēl izzuduši kādreiz tik ļoti 
svinētie med ium svētki, kad vidējā 
kursa (droši vien trešā, bet kā tas bū
tu pēc bakalaura programmas?) stu
denti atskaitās par paveikto, j o dip
loms vairs nav aiz kalniem un drīz 
varēs runāt par nopietniem, zinošiem 
profesionāļiem. 

Ģeogrāfi ne tikai ceļo. kā bieži pie
ņemts uzskatīt, bet arī aktīvi nodar
bojas ar sportu. Katru rudeni un pa
vasari viņi brauc pa kādu no Latvijas 
upēm. Šoruden tā bija Gauja. Stu
denti piedalās sporta dienās Ronīšos. 
RTU sporta bāzē. 

1993. gada agrā vasarā Ģeogrāfijas 

fakultātes studenti kopa ar citiem LU 
studentiem un mācību spēkiem Spor
ta izglītības katedras vadītāja J. Mel-
bārda vad ībā piedal ī jās Valmieras 
stadiona sakopšanā pirms Vispasau
les latviešu Trīszvaigžņu spēlēm. Kā 
teica paši studenti, viņiem ir ļoti la
bas attiecības ar J. Melbārda kungu 
un obligātā fizkultūra fakultātē ir po
zitīva un apsveicama parādība. 

Pirms dekāna vēlēšanām Ģeogrāfi
j as fakultātē tika organizēta studentu 
aptauja par to, kurus mācībspēkus 
viņi uzskata par dekāna vietas cienī
g i e m un k u r u s n e v ē l ē t o s r edzē t 
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UN TICĪBA PĀRMAINĀM 
fakultātes vadītāja krēslā. Bija divi 
kand idā t i d e k ā n a a m a t a m — 
doc. J. Jankevics un prof. Ā. Krauk
lis. Pēc aptaujas rezultātiem izrādī
jās, ka prof. A. Krauklis nav ļoti po-
pulārs. par viņu savas balsis nodeva 
tikai 9 studenti. Par Ģeogrāfijas fa
kultātes dekānu studenti vislabprā
tāk gribēja doc. J. Jankevicu. 2. vietā 
ierindojās pašreizējais dekāns, ener
ģ iska is V. Z e l ē s . 3. v ietā — prof. 
O. Āboliņš. 

Uz jautājumu par to. ko studenti 
gaida no reformām, kuras vēlas realizēt 
jaunais dekāns Zelča kungs, studenti 
ar sajūsmu runāja par drīzumā izvei 
dojamo fakultātes pašpārvaldi. Ģeogrā
fijas fakultātes Domē izmaiņas tādas, 
ka tajā piedalīsies 12 studenti, kuri 
pārstāvēs visas specialitātes. Balss tie-
sības gan būs tikai trijiem (nevar taču 
mācību spēki palikt mazākumā), taču 
iniciatīva un piedalīšanās debatēs ir 
katra Domes locekļa tiesības. 

Skan zvans, un stāstītāji pa vienam 
vien nozūd aiz auditoriju durvīm. Ka
fejnīca paliek tukša. Ar tās apmeklē 
jumu īstam ceļotājam pa nepazīstamu 
fakultāti nepietiek. Uzzinu, ka tajā at
rodas Ģeoloģijas muzejs, kurā ir dažā
das tematiskas paleontoloģijas, mine
raloģijas, petrogrāfijas kolekcijas. Top 
kolekcija "Latvijas ģeogrāfija". 

Muzejs savas pastāvēšanas laikā 
vairākas reizes pārveidots. Ģeoloģijas 

muzeja darbinieks H. Rudzīt is š īs 
pārkārtošanās nosauca par maziem 
ugunsgrēkiem, j o visa sistematizācija 
tiek sajaukta. Pašlaik muzeja darbi
nieki nodarbojas ar visu materiālu 
inventar izāc i ju , kas prasa rūp īgu 
darbu un daudz laika. Ģeo loģ i j as 
muzejā atrodas vākumi, kas sākti jau 
20. gs. sākumā. Senākās kolekcijas ir 
baltvāciešu E. Krausa. B. Dosa. kā 
ari J . Grestes minerālu vākumi. 

Ģeogrāfijas fakultātes studenti un 
mācību spēki vairākus gadu desmi
tus ir papildinājuši muzeja krātuvi, 
vākdami paraugus gan visos Latvijas 
novados, gan Zviedrijā. Itālijā. Cen
trālās Eiropas valstīs. Pēdējos gados 
muzeja darbiniekus iepriecina vecāko 
un j auno ģeo logu (Segl iņa. Kropa, 
Juškēviča kungu) , kā ari studentu 
(piemēram. Baumaņa) dāvinājumi, 
kas papildina ne tikai muzeja mate
riālu kolekcijas, bet arī noder Ģeo
grāfijas fakultātes studentiem mācī
bu procesā. Speciāla telpa muzejā at
vēlēta gan izstādei, gan studentu lek
ciju norisei ģeoloģijas priekšmetā. 

Galvenā fondu glabātāja V. Hodire-
vas kundze iesaka katram, kas inte
resējas par ģeoloģiju, atnākt uz mu
zeju un apskatīt minerālu kolekcijas, 
seno augu un dzīvnieku fosilijas, un 
aicina tos. kas zina par Ģeoloģi jas 
muzeja vēsturi un kam ir materiāli 
par to. informēt muzeju, jo tā darbs 

vēl ir pašā sākumposmā. 
Diemžēl muzeja iekārto
jums neatbilst pasaules 
standartam un pat iesos 
ieguvumus grūti pamanīt 
netāla bundžiņās... 

Pa t i e šām Ģeogrā f i jas 
fakultāte ietver savā bū
tībā pret išķības — drū
mas sienas un mirdzošas 
ic is . jūgendst i la fasāde 
un pulēti galdi kafejnīcā, 
novecojušas sienas avīzes 
un sporta cienītāji, ma
muta zobs, seni kauli un 
visu ģeogrāfu ticība pār
maiņām. 

AIJA ŠULTE 
TEŅA NIGUĻA foto 

14. janvāri Ģeogrāfijas 
fakultātes dekāna amatā Dr. 
ģeogr. Jāzepu Jankevicu 
nomainīja Dr. geogr. Vitālijs 
Zelcs. Jau pirms dekāna 
vēlēšanām bija skaidrs, ka 
V. Zelča vadībā fakultātē daudz 
kas tiks mainīts. 

I N T E R V I J A A R 
J A U N I E V Ē L Ē T O 
Ģ E O G R Ā F I J A S 

FAKULTĀTES D E K Ā N U 
V I T Ā L I J U Z E L Č U 

Kādas bija jūsu līdzšinējās darba 
gaitas? 

1975. gadā, pēc studiju beigšanas, 
valsts sadale norīkoja darbā Ģeogrāfijas 
fakultātē, un man nācās šķirties no in
stitūta VN1IMORGEO Latvijas ģeoloģijas 
nodaļas kolektiva, kurā es strādāju sa
vus divus pēdējos studiju gadus. Sāku
mā biju asistents. 1978. gadā kļuvu par 
lektoru fiziskās ģeogrāfijas katedrā. Vēlu, 
tikai 1993. gadā, ieguvu ģeoloģijas dokto
ra grādu kvartārgeologijā un geomorfolo-
gijā. Bet tāda jau ari ir ģeozinātņu speci 
fika, ka mēs iegūstam savus grādus rela
tīvi vēlu, kad jau aiz muguras ir plaša 
pētījumu pieredze un bieži vien ari gūta 
atzinība ārzemēs. 

Kāpēc Jūs nolēmāt kandidēt uz šo 
amatu? 

To darīt man piedāvāja pagājušā gada 
maijā, vēl pirms es ieguvu doktora grādu. 
Sākumā es kategoriski atteicos, jo vēlējos 
nodarboties tikai ar zinātnisko un lektora 
darbu. Mūsu katedra (geoekologijas un 
geomorfologijas) par kandidātu dekāna 
amatam izvirzīja profesoru Ādolfu Krauk
li. Atgriezies no komandējuma Anglijā un 
iepazīstinājis ar savu programmu fakul
tātes pasniedzējus un darbiniekus, viņš 
konstatēja, ka acīmredzot negūs atbal
stu. Tāpēc viņš atsauca savu kandidatū
ru nedēlu pirms vēlēšanām. Mēs abi ko
pā pārrunājām šo lēmumu, arī to. kādas 
pārmaiņas būtu nepieciešamas lākultātē. 
Ari mani tuvākie kolēģi vēlējās, lai es 
uzņemos šo amatu. Fakultātē nekādas 
principiālas pārmaiņas nrbija notikušas, 
taču ikdienā bija jūtama nepieciešamība 
pēc- tām. Nepieciešams pārstrādāt baka
laura programmas, padarīt tās mūsdie
nīgas, dinamiskākas un lietišķākas. 
Jāpārtrauc vispārējā nenoteiktība, kas 
valda fakultātē. Daudz jādomā par ģeolo
ģijas programmu pilnveidošanu. Jāveici
na doktora disertāciju izstrādāšana, lai 
būtu jauni doktori. No tā lielā mērā alka 
rigs zinātņu nozares prestižs. 1.ai ģeogrā
fija, ģeoloģija un vides zinf tne dotu Latvi
jai to labumu, ko šīs zinātnes dod citās 
pasaules valstīs. 

(Turpinājums 10. lpp) 
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(Turpinājums no 9. lpp.) 
Kādas reformas jūs veiksiet fakul

tātē? 
Bez šaubām, reformas ir vajadzīgas. 

To atzīst ari katedru vadītāji. Mēs nesen 
tikāmies kopīgā sapulcē. Viņi viennozī
mīgi atzīst, ka pārmaiņām jābūt, ka ne
var turpināt tā kā līdz šim. To atbalsta 
arī kolektīva lielākā dala. Taču ir arī 
bailes zaudēt darbu, bailes no tā, ka 
būs jāsagatavo jauni lekciju kursi, jā-
pārspecializējas. un līdz ar to beigsies 
"mierīgā" dzīve. Būs lielāka atbildība 
par izstrādātajām programmām, par 
savu novirzienu. 

Mūsu plāns ir bakalaura studiju čet
ru gadu sadalīšana astoņos mērķtiecī
gos semestros. Pirmais studiju gads tiks 
veltīts vispārējai cilvēka un dabas ģeo
grāfijai. Otrais gads tiks veltīts vides 
ģeogrāfijai un reģionālās attīstības plā
nošanai. Trešais studiju gads tiks vel
tīts reģionālajai ģeogrāfijai. Rudens se
mestri būs pasaules reģionālā ģeogrā
fija, pavasara semestrī - Latvijas un 
kaimiņvalstu ģeogrāfija. Ceturtā gada 
rudens semestris tiks veltīts speciāla
jām studijām, pavasara semestris - ba
kalaura darba izstrādāšanai. Speciālo 
studiju semestri studenti varēs speciali
zēties kādā no iepriekšējos semestros 
apgūtajām tēmām. Tie studenti, kas do
mā strādāt skolā, 3. un 4. semestri va
rētu studēt arī kādā citā fakultātē - bio
logos, pedagogos vai citur. Tad pēc stu
diju beigšanas viņi būtu ne tikai ģeogrā
fijas skolotāj i , bet arī a t t iec īgo 
priekšmetu skolotāji. Mums jārēķinās 
ar to, ka daudzi mūsu studenti grib at
griezties laukos, dzimtajā vidē. Ar ģeo
grāfa specialitāti vien viņi nevar nodro
šināt sev pilnu slodzi lauku skolā, un 
tāpēc nepieciešams, lai viņi varētu pa
sniegt vēl kādus priekšmetus. 

Prakses, kuras studenti veiks, būs 
orientētas uz viņu nākamajām darba
vietām. Ir iestādes, kuras labprāt jau ši
nī vasarā pieņemtu kā praktikantus 
ekonomiskās ģeogrāfijas studentus. 
Viņi varētu veikt pētījumus par Rīgas 
pašreizējo funkcionālo attīstību, sociālo 
parādību kartēšanu. 

Pilnīgi šie pārkārtojumi būs tad, ja 
fakultātes pasniedzēji būs spilgtas indi
vidualitātes, ja viņi paaugstinās savu 
kvalifikāciju un savos pētījumos būs 
pasaules līmenī. Citādi nekas labs ne
var sanākt. Tātad paralēli darbam ar 
studentiem jānotiek mērķtiecīgai pa
sniedzēju z inātniskās kvalifikācijas 
paaugstināšanai. Ja jauni apvāršņi pa
vērsies pasniedzējam, viņš vairāk spēs 
dot ari studentiem. 

Kā šīs izmaiņas skars pašreiz 
studējošos? 

Jā, šis jautājums ir tas, kuru es tīri 
cilvēciski uztveru kā sāpīgāko. Tas var
būt nav korekti no manas puses teikts, 
bet šie iepriekšējie gadi, kopš LU ir ie

guvusi neatkarīgu statusu, mūsu fakul
tātei ir lielā mērā zaudēto iespēju laiks. 
Tika sagatavotas bakalaura un maģistra 
programmas, bet tās vajadzēja veidot 
radoši. Diemžēl tīri mehāniski tika pār
likts padomju augstskolas studiju plā
nojums. Atteicās no dažiem kursiem, 
kuri tieši saistījās ar marksismu - ļeņi-
nismu, bet pārējā struktūra un, zināmā 
mērā, idejiskā bāze praktiski palika tā 
pati. Katrā z inātņu nozarē ir sava 
struktūra, un šī struktūra attīstās. Tas 
jāņem vērā ari pie bakalaura un maģis
tra programmu plānošanas, bet tas ne
lika pilnībā ievērots. Notika orientācija 
uz to, kā pasniedzējam būtu vieglāk la
sīt kursus. Visvieglāk jau bija palikt pie 
iepriekšējos gados pierastā, nekā kaut 
ko pārveidot. Tagad 2., 3. un 4. kursam 
ir grūti kaut ko izmainīt studiju pro
grammās. Tas saistīts ari ar Universitā
tes plānošanas specifiku. Iepriekš ir jā
dod informācija par studiju programmu 
nākamajam gadam, kas fakultātē neti
ka darīts. Taču daži kursi, bez šaubām, 
ir jāpārskata. Es nesaprotu, kāpēc ir 
vajadzīgs tāds kurss kā teosēliskā ģeo
grāfija noslēdzošajā studiju gadā, jo ar 
ģeogrāfijas teoriju mēs praktiski saska
ramies katrā lekcijā, katrā priekšmetā. 
Mainot šā priekšmeta saturu, to varētu 
pasniegt kā ģeogrāfijas idejas, parādot 
ģeogrāfijas galvenos virzienus, to attīs
tību utt. Ir ari daudzas citas acīmredza
mas nekonsekvences plānojumā. Mums 
ir kritiski jāpārvērtē tie priekšmeti, ko 
piedāvā citas fakultātes. Es ar to domā
ju ķīmiju un fitiku. Klasisko ķīmiju un 
fiziku augstskolas kursa līmenī, tāpat 
kā profesionāli sastādīt datorprogram
mas, neviens no Ģeogrāfijas fakultātes 
studentiem nekad neprast. Šīs lekcijas 
ir tikai vidusskolā gūto klasisko zināša
nu atkārtošana, bet mums vajadzīgi šo 
nozaru lietišķie ar ģeogrāfiju un geolo-J 
giju saistītie aspekti. Vecākajiem kur
siem mēs varēsim līdzēt, ja mums izdo

sies pastiprināt viņu iemaņas darbā ar 
datoriem. Es domāju, ka tas ir loti svarī
gi, jo citādi mūsu studenti, aizbraucot 
uz ārzemēm, jūtas diezgan nelāgi. Stu
dentiem jādod iemaņas darbā ar ģeogrā
fiskās informācijas sistēmām, digitālo 
karšu sastādīšanā u. tml. 

Ko jūs domājat par fakultāšu apvie
nošanas projektu? 

Tās nebūs tikai manas personīgās 
domas. Esmu apspriedis šo projektu ar 
kolēģiem vēl tad, kad nepretendēju uz 
dekāna amatu. Ja jau ir vēlēšanās sa
vest kārtībā studiju programmas, tad to 
vieglāk ir izdarīt pašreizējās struktūras 
ietvaros, jo Universitātes fakultātes ir 
veidojušās pārsvarā atbilstoši galvena
jiem zinātņu virzieniem. Mūsu fakultāti 
sauc par Ģeogrāfijas, bet tā sevī ietver 
arī ģeoloģiju. Pareizāks nosaukums bū
tu Ģeozinātņu jeb Zemes zinātņu fakul
tāte. Šī ģeozinātņu bloka ietvaros mēs 
loti labi varam pārskatīt un koordinēt 
•studiju programmas, protams, ja vēla
mies un dzīve mūs spiež. Ja izveidos lie
las fakultātes, un šajās fakultātēs nāko
šais līmenis būs katedras, tad ģeogrāfija 
vai ģeoloģija kā vienolas zinātnes prak
tiski vairs nepastāvēs. Tāpēc, acīmre
dzot, lielajās fakultātēs būs nepiecieša
mas nodaļas. Man ir piesardzīga attiek
sme pret fakultāšu apvienošanu. Univer
sitātes vadībai vajadzētu mūs vispirms 
iepazīstināt ar šīs reformas argumentētu 
koncepciju. Un, ja argumenti patiešām 
nosvērsies uz to, ka jaunā "vecā" struk
tūra ir labāka, bez šaubām, mēs varam 
uz to pāriet. Mēs it kā gribam atjaunot 
Universitātes struktūru, kas bija pirms 
Otrā Pasaules kara, bet kāpēc mēs neat
jaunojām Universitātes Satversmi, kas 
pastāvēja tajā laikā? Kāpēc mēs radījām 
jaunu Satversmi? Dzīvē bieži gadās, ka 
viena nekonsekvence rada citas un kop-

Bļummā iestājas haoss. Labi, ja tas spēj 
^Dašorganizēties... 

Intervēja KRISTIĀNS MIĶELSONS 
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BAUDA PAR SAVU NAUDU 
Tā kā šogad ziemas ekspedīci jas 

dalībnieku vidū bija arī ārzemnieki, 
t. i. mēs. tad to dēvēja par starptau
tisko. Loti iespējams, ka sakot: "to ne
var izstāstīt, tas ir jāpiedzīvo!", es lie
toju daudzviet dzirdētu teicienu, tomēr 
360 stundās, kuras mēs tur nodzīvo 
jām. varēja piedzīvot vairāk nekā daž
reiz tas izdodas 360 dienās. Šeit nebūs 
atstāstījuma, šeit būs mozaika. 

No 1994. gada 23 . j anvā ra lidz 
7. februārim LU Ģeogrāfijas fakultātes 
trīs studenti un viens pasniedzējs pie
dalījās kārtējā starpuniversitāšu zie
mas zinātniskās pētniecības ekspedīci
jā. Līdzšinējās ekspedīcijas noritēja bi
jušās PSRS teritorijā un tajās pieda
lījās dažādu augstskolu ģeogrāfijas 
virzienā strādājošie un studējošie. 

STUDENTI DZĪVOJA SOMU 
ZEMNIEKA MĀJĀ. 

Ši gada ziemas ekspedīcijas (divpad
smitās) rīkotāji un saimnieki Sankt-
Pēterburgas Universitātes ainavpētnie-
cības un tematiskās kartogrāfijas labo
ratorija zinātniskās pētniecības mērķu, 
semināru, kā ari atpūtas vakaru reali
zēšanai izvēlējās Ģeogrāfijas fakultātes 
vasaras prakšu bāzi 150 km uz zieme
ļiem no Pēterburgas Kuzņečnoje pilsē
tiņā. Mūsu dzīvesvieta atradās tikai 
1 km attālumā no Eiropā lielākās dabī
gās saldūdens krātuves I>ādogas ezera. 
Pasniedzēji un zinātnieki (puse no vi
siem ekspedīcijas dalībniekiem) dzīvoja 
piecdesmitajos gados celtās vasaras 
mājiņās. Tānl bija koka sienas, tāds 
pats jumts, toties logi bija nelieli un ti
kai ar vienu stiklu. Šeit mēs dzīvojām, 
apkopojām pētījumu rezultātus, disku
tējām un skatījāmies diapozitīvus. Stu
dentu mājoklis atšķiras ar to, ka ēka 
bija celta pirms vairāk nekā 50 ga
diem. Tajā laikā tā bija dzīvojamā māja 
kādam somu zemniekam. Guļbaļķu, 
mūsdienās nedaudz pārbūvēta, ar ori
ģinālu somu būvētu krāsni tā noderēja 
ne tikai studentu dzīvei, bet šeit notika 
visi gastronomiskie pasākumi, seminā
ri, atpūtas vakari u. c. sabiedrībai tīka
mas lietas. Abām mājiņām piemita vie
na kopīga laba īpašība — tās salīdzino
ši ātri varēja piesildīt, kurinot krāsni
ņas, bet pateicoties labajai istabiņu 
siltumatdevei. mājiņas tikpat strauji 
atdzisa. 

Ingus (II kurss, ģeogrāfs), dzimis 
Rīgā un dzīvojis galvenokārt tikai Rīgā. 
par šādiem dzīves apstākļiem kādā at
klātības mirklī izmeta: "Neko tādu gan 
nebiju gaidījis! Esmu pieradis, ka ērtī
bas, kādas nodrošinātas pilsētas ap
stākļos, ir sastopamas visur. Tāpēc 
pirmajās dienās bija jāpierod pie ikdie
nišķās malkas sagādes, gulēšanas tre

niņtērpā guļammaisā zem divām se
gām un mazgāšanās pagalmā." 

"SNIEGA MAISS". "AMFITEĀTRIS"... 
Gaišo dienas daļu mēs pavadījām 

pārgājienos, sniega segas un apkārtējo 
ainavu pētījumos. Fakultātes apkārtnē 
meži un pļavas tiek novēroti jau kopš 
piecdesmitajiem gadiem. Tāpēc daudzi 
dabas procesi šeit ir sen jau izpētīti. 
Apkārtējais reljefs, veģetācija un aug
snes ir ļoti dažādas. Bieži vien ļoti zī
mīgas vietas dabā ieguvušas savus 
vietvārdus. Par sniega maisu sauc ie
plaku, kuru no trim pusēm ieskauj vi
sai stāvas, ar priedēm vai bērziem ap
augušas akmeņainas nogāzes, ko sauc 
par selgām. Šī ieplaka ir atvērta pret 
1.ādogas ezeru. Tieši šāds ģeogrāfiskais 
novietojums nosaka, ka ziemas mēne
šos vēja darbības rezultātā l ielākie 
sniega uzkrājumi veidojas šajā "sniega 
maisā". Šogad sniega segas biezums te 
bija aptuveni 65 cm. kas ir par 10 — 
15 cm vairāk nekā vidēji jebkurā citā 
reljefa novietojumā tuvākajā apkārtnē. 

Savukārt "Amfiteātris" ir savdabīga 
lokveida selgas nogāze, kas piekļaujas 
I^ādogas ezera ūdens malai. Gan izmē
ri, gan pakāpeniski pieaugošais nogā
zes slīpums ļautu šādā vietā itin veik
smīgi izvietoties vairākiem simtiem 
skatītāju, ja tie gribētu nolūkoties uz 
ūdens malā notiekošo izrādi vai kon
certu. 

Par "Degušo selgu" sauc piekrastes 
vai lielāko salu pašas augstākās akme
ņainās virsotnes, kurās pēdējos piecos 
gados noticis ugunsgrēks. Tagad vir
sotnēs aug nelielas priedītes un atse
v išķas sūnu sugas , kā arī kropl i 
bērziņi. 

JO MEŽI DEG. JO PRIEDES AUG. 
Selgu virsotnēs augsnes sega nevei

dojas bieza (2 —5) vai tās nav vispār. 
Dažviet uz kailajiem granītiem aug da
žas sūnu segas. Taču izrādās, ka pēdē
jos gados pirogēnie postījumi sekmēju
ši priežu mežu augšanu. Dabas proce
sos priedes šajos ģeogrāfiskajos platu
ma grādos ir p i rmās sugas , kas 
aizpilda tukšumus. Ja mežs dzīvo savu 
gaitu, tad priežu audzi pēc noteikta pe
rioda (20 —40 gadiem) nomaina egles, 
kuras, apēnojot virszemi, neļauj citām 
augu sugām attīstīties. Rezultātā vei
dojas egļu nionokuUiiru meži. Ar šādu 
mežu attīstību nav mierā ne mežsaim-
nieki, ne biologi, ne tūristi, tāpēc pa
gaidām netiek veikti īpaši mežu degša
nas aizsardzības pasākumi. 

LIELAIS ĒDIENS. 
Katrs rīts sākās ar rīta tualeti snie

gā. Mazgāties ar ūdeni bija riskanti, jo 
tas sasala dažu minūšu laikā. Î ai tau-
pitu laiku un malku, siltos ēdienus ga

tavojām tikai divas reizes dienā: no rita 
un vakarā. Brokastis parasti bija viens 
siltais ēdiens un tēja. Visu dienu mēs 
pavadījām pārgājienā vai citur ārpus 
mājām. Lai vairāk paveiktu, mēs strā
dājām līdz tumsai un. atgriezušies bā
zē, ar milzīgu nepacietību alkām maz
liet atgulties un vairāk kā mazliet pa
ēst. Dežurantu pienākumus parasti 
pildīja divi studenti, kas dienas laikā 
gādāja par "Lielo ēdienu", kas nobrieda 
ap septiņiem vakarā. Vienmēr bija trīs 
vai pat četri ēdieni, turklāt vienmēr 
porcijas pārsniedza normālos apstāk
ļos apēdamās pārtikas daudzumu vie
nā ēdienreizē. "Lielā Ēdiena" likvidēša
na ļoti bieži beidzās ar pārgurušu un 
miegainu sakņupušu stāvu sēdēšanu 
ap vakariņu galdu. Protams, tādu efek
tu radīja ilgstošā uzturēšanās aukstā 
un svaigā gaisā un tūlītējā vakariņoša
na siltās telpās. Pēc vakariņu rituāla 
visi ekspedīcijas dalībnieki pulcējās 
"konferenču zālē" (ari ēdamzālē un de
ju zālē) uz kārtējo semināru vai diapo
zitīvu vakaru, kad "ceļojām" pa svel
maino Vidusāziju, savdabigo ezeru ze
mi Mongoliju. Taimiņi, "kāpām" Elbru-
sa virsotnē... 

ES GRIBU REDZĒT KARĒLIJU 
VASARĀ 

Divās nedēļās baltais un aukstais 
Karēlijas klusums neapnika, vismaz no 
I^atvijas atbraukušajiem. Palika vēl ne
pastāstīts par ledus plaisāšanu. par 
lēkšanu no 6 metrus augsta akmens, 
par pēdējo ciematu Krievijā, par Keks-
holmas cietoksni, par granīta ieguvi 
karjeros un sprādzieniem tajos, kā ari 
par daudziem ikdienas sīkumiem. 

Vasarās apkārtējās selgas, salas un 
ezera līči ir pilni ar tūristiem un atpūt
niekiem. Tad uz vienu kvadrātmetru 
cilvēku blīvums pieaug desmit reizes. 
Šeit ir acij tīkamas ainavas, dabas ba
gātībām pilni meži. šeit var izīrēt laivas 
un braukt no salas uz salu. Loti iespē
jams, ka šīs ziemas ekspedīcijas ie
spaidā Gunda Karēliju apmeklēs vēl
reiz: "Ja ziemā te ir tik skaisti, tad kā 
te ir vasarā!" 

Vasarā aizbraukt uz Karēliju nav ne
maz tik sarežģīti un dārgi. Tagad ceļa. 
vīzas un pārtikas izdevumi nepārsnie
dza 20 Ls divās nedēļās. Ja būtu vēlē
šanās braukt, tad atliek tikai laicīgi ar 
Sankt-Pēterburgas Universitātes Ģeo
grāfijas fakultāti sarunāt braukšanas 
laiku un pārējais ir pašu rokās. Papil
dus informāciju var iegūt Ģeogrāfijas 
fakultātē pie raksta autora. 

INTS MŪRNIEKS 
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TIEM, KAS VĒLAS BŪT NE TIKAI GUDRI, BET ARĪ VESELI 
UN SKAISTI 

Ir tādas atziņas, kas nenovecos nekad, piemēram: 
"Veselā miesā vesels gars". Lai ari cik nolietota neliktos šī 
frāze, tomēr tajā slēpjas racionāls domas grauds un 
mūžīga patiesība. Tādēļ piedāvājam lasītājiem sarunu ar 
Veselības un sporta izglītības katedras vadītāju doc. Jāni 
Melbārdi par iespējām, ko piedāvā Universitāte saviem 
studentiem, lai viņi varētu sevi pilnveidot arī fiziski. 

—Vai daudzi Universitātes stu- 1a laukums, kuru var izmantot pa-
dentl apmeklē sporta nodarbības? 

—Jā, diezgan daudzi , bet varētu 
būt ari vairāk. Tādi. kas nodarbojas 
ar fiziskajām aktivitātēm — apmek
lē dienas nodarbības vai ari ir inte
rešu un dažādu sporta veidu sekci
j ās , sporta meistar ības grupās, ko 
pā ir 1900. T o skaitā 1200, kas no 
d a r b o j a s d i e n a s n o d a r b ī b ā s u n 
s p o r t a m e i s t a r ī b a s g r u p ā s , l a i 
iegūtu kredītpunktus. 

—Varbūt jūs varētu pastāstīt de-
talizētāk, ar kādiem sporta veidiem 
studentiem ir iespējams nodarbo
ties? 

— U z šodienu mēs piedāvājam iz
vēli astoņos sporta veidos. Ispējams 
nodarbot ies ar sporta spē lēm, t.i.. 
basketbolu, volejbolu, rokasbumbu, 
ga lda ten isu. M u m s ir sava ga lda 
tenisa zāle, volejbola zāles Aspazi jas 
bulvāri 5 un Valdemāra ielā, īrējam 
ari basketbola zāli Sporta ielā. 

Vē l p i edāvā j am n o d a r b o t i e s a r 
slēpošanu un orientēšanos. Ir sava 
slēpju bāze a r 250 pār iem slēpju, 
un student iem, kas dzīvo Burtnieku 
un Tāl ivalža ielā, tā būtu ]oti p iemē
ro ta , lai p ē c l ekc i j ām p a s l ē p o t u . 
Turpat blakus ir atklātais basketbo-

vasari. 
Pats l ielākais i eguvums ir p i rms 

d i v i em gad i em a tgūta i s Un ivers i 
tātes stadions, kurā var nodarboties 
ar v ieg lat lē t iku, futbolu, at lē t isko 
vingrošanu. Tur ir ari laba trenažie-
ru zāle. 

V a r n o d a r b o t i e s ar ī a r a e rob i 
ku — m u m s ir va irākas zāles šīm 
nodarbībām. 

Diemžēl mūsu iespējas krietni sa
ruka , kad zaudē jām s a v u spor ta 
namu Lāčplēša ielā 117. Līdz ar to 
jāīrē zāles volejbolistiem un basket
bolistiem. 

Studenti var nodarboties ari tre-
nažieru zālē, kas ir Veselības centrā 
Aspaz i jas bulvār i 5, be t tikai rīta 
nodarbībās — 8.00. 

— V a r nākt jebkuras fakultātes 
studenti? 

—Jā. Obl igāta pras ība ir Sporta 
kluba biedra apliecība, kura jāiegā
dājas Universitātes Sportā, j o pieņē
m ā m l ēmumu, ka bez m a k s a s iz
man to t spor ta zā l es ļ a u s i m t ikai 
tiem, kas būs Sporta kluba biedri. 

—Kā var kļūt par Sporta kluba 
biedru? 

—Ļot i v i enkārš i . J ā p a ņ e m savs 

SLĒPOŠANAS PRIEKI 
Neņemot vērā diezgan l ielo auk

s t u m u un s n i e g p u t e n i , t r e š d i e n , 
23. februāri Biķernieku mežā nori
sinājās kārtē jās LU Kausa izc īņas 
sacensības slēpošanā. Vīriešiem b i 

j a j ā v e i c 10 k m d i s t a n c e , s i e v i e 
tēm — 5 km. 

1. v ie tu a r rezul tātu 30 :45 izcī
nīja Jān is Freivalds (Ped. fak.). 

2. v ie tu a r rezul tātu 32 :05 izcī
nīja Artūrs Grīnbergs (Ped. fak.). 

3. v ie tu a r rezul tātu 34 :05 izcī
nīja Kaspars Dāliņš (VEI fak.) 

Sievietēm pirmais trijnieks izvie

tojās šādi: 
1. vietā Kitija Jurcēna (Ped. fak.) 

— 18:12 
2. vietā Inese Rubīna (Ped1. fak.) 

— 19:16 
3. vietā Dace Kauliņa (Ped. fak.) 

— 19:17 
Kopvērtē jumā pārl iecinoši uzva

rēja Pedagoģijas fakultāte. Sacensī
bās visplašāk pārstāvēta tika Ģeo
grāf i jas fakultāte — piedal ī jās 26 
dalībnieki, lai gan kopvērtējumā tā 
ierindojās 2. vietā, 3 . v ietu ieguva 
Vēs tures un f i lozofi jas f aku l tā te . 

foto (3X4 cm) , jāaiziet uz Aspazijas 
bu l vā r i 5. 3 1 2 . te lpu, j ā s a m a k s ā 
30 santīmi — un apliecība rokā. 

—Kāda ir jaunāko kursu studen
tu atsaucība? 

—Pirmā kursa studenti pašlaik ir 
akt īv i . Kāpēc? Es domāju , ka tur 
d o m a s varē tu dal ī t ies. Man šķiet , 
ka viņi vēl nav tik aizņemti, vēl ne
strādā, varbūt mazāk studē. Jau 
niešu kust īgums, vēlme kaut ko da
rīt ir liela. Un tieši studiju gadi ir 
tas laiks, kad jaunieši var sevi parā
dīt un pilnveidot, j o vēlāk tādas ie
spējas un gribēšanas nebūs. 

—Vai ir vēl kaut kas līdz galam 
neatrisināts? 

—Tikai bagātais var atļauties sa
vas sporta bāzes dienas pirmajā pu
sē turēt tukšas un izmantot tās ti
kai pēcpusdienā. Diemžēl patlaban 
f izkultūras nodarb ības tiek p lāno
tas pārsvarā tikai dienas otrajā pu
sē . Va i rumā fakul tāšu sporta no 
da rb ības t iek p lāno tas kā i zvē les 
priekšmets. Diemžēl ir ari tādas fa
kultātes, p iemēram. Svešvalodu. Ķī
mijas, kuras neparedz savos nodar
b ību sarakstos iespēju student iem 
veltīt laiku ari sportam. 

Es domāju, ka daudzas profesi
j a s , kuras tiek apgūtas Universitā
tē, ir tieši saist ī tas ar sportu. Pie
mēram, katram juristam būtu jāap
gūst cīņas paņēmieni, tāpat kā b io 
l o g a m u n ģ e o g r ā f a m — 
orientēšanās, j o tā viņiem ir dzīves 
nepieciešamība. 

ILZE STIKĀNE 

kurā slēpošana ir lielā cieņā. 
Z i e m a s d i e n u i e t v a r o s " L i e l ā s 

Balvas" izcīņas posmā piedalījās 26 
dalībnieki, visvairāk no Pedagoģijas 
fak. ( fakultāšu vērtē jumā iegūstot 
3 2 7 p.) un Ģeogrā f i j a s f aku l t ā t e 
( k o p v ē r t ē j u m ā 2 4 0 p . ) . 3 . v i e t ā 
Filoloģijas fakultāte (42 p. ) . 

Pedagoģijas fakultātes ū kursa 
studente 

INESE RUBĪNA 
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S L E P O ARĪ TU 

AR SLĒPĒM 
UZ GAIZINU 

Pāri sastingušajiem Talejas ezera 
ūdeņiem 

Reiz kādā saulainā februāra dienā 
neliela ceļotāju grupiņa devās slēpju 
pārgājienā uz Gaiziņu. Zem slēpju slie
cēm gurkstēja nule kā uzsnigušais 
sniegs, ar savu spilgti balto gaismu žil
binot slēpotāju acis, bet garām aizslī
dēja smagajās kupenās noslīgušie egļu 
zari. Pusdienā, savākuši sausos egļu 
zarus, . v i o i turpat sniegā iekūra 
ugunskuru, pagatavojot tradicionālo 
tūristu ēdienu — makaronus ar tušoni 
(tūristu brokastis). Krietni ieturējušies, 
tie devās Hālāk, un kādās mājās 
pajautāja taisnāko ceļu. Tur to arī 
parādīja. Pēc kāda brīža ceļotāji attapās 
mazā, staltu ^g ļu un priežu iežogotā 
meža pļaviņā. Taka bija izbeigusies. 
Saule j au bija pazudusi aiz koku 
galotnēm, un aizvien straujāk satumsa. 
Atskanēja biedru skarbais humors par 
nakšņošanu zem eglītes. Vadoties pēc 
kompasa, ceļinieki ieslidēja tumšajā 
mežā un, laužot ies cauri krūmu 
biežņai, rāpodami pāri koku sagāzta
jiem stumbriem un saknēm, pān'arē-
dami aizsalušus purvājus, lauzās uz 
priekšu. Apstāties vairs nedrīkstēja, jo 
palika arvien aukstāks, lai gan braucēji 
to vairs nejuta. Viņi izkļuva uz meža sti
gas, kur tos pārbiedēja ne mazāk pār
biedētā mežirbe, izsprukdama no pašas 
kāju apakšas. Klupdami un krizdami tie 
iznāca uz ceļa netālu no Gaiziņa jauno 
tūristu bāzes. Un tikai pēc šāda piedzī
vojuma, sēžot pie iekurta kamīna, bija 
patiesi iespējams novērtēt, cik patīkami 
ir atrasties siltumā ar sausām kājām, 
zinot, ka nakts nebūs jāpavada pie eglī
tes. Kaut gan ari tas būtu visnotaļ ne
aizmirstams pasākums. 

Bet vai arī jums pirms ziemas aizie
šanas par sliktu nenāktu kāds pārgā
jiens ar slēpēm, jo kas gan tā par ziemu 

bez kārtīgas slēpošanas? Ja Jūsu rīcībā 
ir Kārļa Vanaga 1937. gadā izdotais 
"Ceļvedis pa dzimto zemi", tad lajā 
lasīsiet šādas rindas: 

"Viss šis Daugavas—Gaujas augstie
nes apgabals, ko sauc ari par Vidzemes 
centrālo jeb Dienvidvidzemes augstieni, 
ir skaistākais Latvijā: neskaitāmi kalnā
ji, devīgas rokas izkaisīti ezeriņi, upes, 
upītes un meži rāda ceļotājam dzimte
nes dabas krāšņumu." Tomēr, nenolie
dzami, pats labākais ir aizbraukt un 
par visu pārliecināties pašam. 

Gaiziņkalns ir Latvijas augstākā vir
sotne (311,6 m virs jūras līmeņa). Tā kā 
sniegs šeit turas aptuveni 160 dienas 
gadā, Gaiziņš ir viena no apmeklētāka
jām ziemas sporta cienītāju vietām. Lai 
saglabātu izcilo ainavu, kā ari nodroši
nātu pi lnvērt īgas atpūtas iespējas, 
1957. gadā šeit izveidots Gaiziņkalna 
dabas parks. 

Bet kā tad nokļūt līdz Gaiziņam? 
Pārgājienu var uzsākt no Madonas pu
ses (ar vilcienu līdz Pļaviņām tālāk līdz 
Madonai), cauri Zelgauskas un Dārz
nieku ciemiem. Šāda maršruta garums 
ir 15—20 km. Samērā tradicionāls ir 
brauciens ar slēpēm no Ērgļu dzelzceļa 
stacijas — aptuveni 25 km garš. Ja ie
priekš bijis krietns sals, tad pārgājienu 
ievērojami atvieglos un saīsinās doša
nās pāri kādam no ezeriem, kuru šeit 
pa ceļam netrūkst. 

Te, protams, jāatceras visas drošības 
normas. Pastāv ari daudzas citas iespē
jas, bet tā lai šoreiz paliek katra slēpo
tāja radošā izvēle. Pirmā diena paies ce
ļā, bet otru var veltīt nobraucieniem no 
Gaiziņa (ir pacēlājs), var veikt pāris 
radiālus braucienus kalna tuvākajā 
apkārtnē. 

Šeit ir padomājuši par tūristu un at
pūtnieku vajadzībām. Neaizmirstamus 
iespaidus gūsiet, uzkāpjot jaunajā, lie
sa, vēl nepabeigtajā skatu tornī. Ziemeļu 
virzienā ieraudzīsiet Kaķiša ezeru un 
sešus kilometrus attālo Bākūžu kalnu, 
bet uz dienvidrietumiem pie pašām kā

jām iegūlis sniegiem klātais Talejas 
ezers. īsāk sakot, visnotaļ iespaidīgs 
skats no Latvijas augstākā punkta. Bet 
pēc lietderīgi pavadītas sportiskas dienas 
pilnvērtīgu atpūtu nogurušajiem ceļinie
kiem sniegs Gaiziņa jauno tūristu bāze. 

Kaut ari Rīgas pievārtē sniegs jau no
kusis, nešaubieties, ka Gaiziņa tā ne
trūkst. 

Kait) piegriezīsim vērību Gaiziņkalna 
apkārtnē? Pa Vestienas ceļu dosimies 
līdz teiksmām un nostāstiem apvītajam 
Talejas ezeram, kura dienvidu krastā 
pie upītes iztekas atrodams 2.2 m aug
stais Talejas ezera akmens. Latviešu 
tautas Izcelšanās teikas stāsta, ka ak
meni šeit atnesis neviens cits kā pats 
Nelabais, kura nodoms bijis alzdambēt 
Talejas upīti un noslīcināt ciema iedzī
votājus. Nesamais gan bijis tik smags, 
ka nācies uz bridi atpūsties. Te ari at
nācis rīts, iedziedājies gailis, un [aunais 
nodoms pajucis. 

Gar Sirdskalnu, kas atrodas ezera 
dienvidu—dienvidaustrumu krastā, at
griezīsimies atpakaļ. Stāvas, mežu ie
skautas takas pāri kalniem un lejām 
aizvedīs uz Gaiziņu. Šāda maršruta 
garums varētu būt 10—15 km. 

Ne mazāk aizraujošs brauciens ap
kārt Viešūra (Kaķiša, Viešu) ezeram. 
Līēains, ar divām salām, tas izvietojies 
Gaiziņa piekājē 221 m virs jūras līme
ņa. Ezera ziemeļu—ziemeļrietumu kras
tā apmeklējami Sesku un Puļpu kalni. 
No to virsotnēm var patīksmināties par 
apkārtnes kalniem un lejām. 

Un. ja jums tomēr neiet pie sirds šā
da ideja, tad neaizmirstiet, ka ari tepat 
Rīgas pievārtē ir daudz piemērotu vietu 
slēpošanai. Tā varētu būt Sigulda ar 
slavenajām slaloma un slēpotāju tra
sēm, vai ari Ogres Zilie kalni. Tas varē
tu būt Milzukalns pie Tukuma vai ari 
Piejūras Dabas parks starp Vecākiem 
un Carnikavu, kas izceļas ar lielu kāpu 
bagātību. Kā saka, dažādām gaumēm 
un dažādiem stiliem. 

Ceļojumā pabija JURIS SMAĻ1NSK1S 

Gaiziņa piekājē Autora foto 
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K O N K U R S S I 
Atbildes 2. kārtai. 
1. N iko la j s M i k l u h o - Mak l a j s 

apceļoja Kanāri ju salas, Okeāni ju, 
Maroku. Jaungvineju u. c. 

I K O N K U R S S 
tais ziediņš" autors. 

5. S. Jeseņins ir uzrakstījis dze
jas ciklu "Persiešu motīvi". 

6. Astrahaņa atrodas uz Volgas, 
4 0 km a t t ā lumā no u p e s i e t ekas 
Kaspijās jūrā. 

7. A. Puškins bērnībā. 

2 . I. Repina glezna "Volgas stru 
dzinieki". 1873. 

3 . Sv. So l i j a s k a t e d r ā l e , c e l t a 
1045. —50 . g.. atrodas Novgorodā. 

8. Amūra ir upe Tālajos Austrumos. 

k a ž o k ā d a s d z ī v n i e k s S i b ī r i j a s 
mežos. 

10. V . Č e r n o m i r d i n s ir paš re i 
zējais Krieviajs premjerministrs. 

Konkursa jautājumi. 
3. kārta — 

Lielbritānija. 
1. No kādas angļu dzimtas cēlies 

sers Vinstons Čerčils? 
2. Kurš tilts pāri Temza i ir vie

nīgais paceļamais? 
3. Kā sauc aizvēsturisku monu

m e n t u , k a s c e l t s ap tuven i p i rms 
5 0 0 0 g a d i e m , k a l p o j i s s e n a j i e m 
Lielbritānijas iedzīvotājiem par kul
ta v ietu? 

4. Kā sauc sienu, ko Lielbritānijā 
uzcēluši senie romieši pirms aptu
veni 1800 gadiem? 

5. Kurā muzejā glabājas vaska fi 
gūras (Benija Hila, Arnolda Švarc-
negera, Elizabetes 1 u. c.)? 

6. K u r ā g a d ā t ika n o d i b i n ā t a 
Glazgovas universitāte? 

7. K a s u z r a k s t ī j i s v i d u s l a i k u 
šedevru "Kenterberijas stāstus"? 

8. No kuras Lielbritānijas pilsētas 
nāk grupa "Bītl i"? 

9. Kurā gadā Īrijas republika at
dalījās no Lielbritānijas? 

10. Kā s a u c v i enu n o v i s v ecā 
k a j ā m A n g l i j a s k a t e d r ā l ē m , k a s 
a t rodas Ken las apgabalā, ko sāka 
celt sv. August īns 602? gadā un ku
rā atrodas Henrija FV un v iņa sie
vas , Nava r ras Džona un Edvarda 
(t. s. Melnā prinča) mirstīgās atlie
kas? 

CIENĪJAMIE LASfrĀJI! 
" U A " t u r p i n a k o n k u r s u . 

3. kā r t as a tb i l žu i e sn i egšanas 
termiņš ir 20. marts. Atgādinām, 
ka nav obligāti piedalīties visās 
p iecās konkursa kārtās , b e t 
jo vairāk punktu jūs iegūsiet, jo 
l i e l āka b a l v a j ū s ga ida . Droš i 
sūtiet (vai nesiet) savas atbildes 
uz avīzes redakciju Aijai, Raiņa 
bulv. 19, 110. telpā, Rīgā. 

4 . S. Aksakovs ir pasakas "Sar- , . . . . . 
9 . S a b u l i s i r a u g s t v ē r t ī g ā k a i s 
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PALAUZI GALVUI 

HORIZONTĀLI: 
1. Pilsēta Zviedrijā. Skaraborgas 

lēnā. 5. J ē z u s K r i s tus mācek j i . 
9. Putns. 12. Ūdens ņemšanas vieta. 
13. Valsts pārvaldes forma. 14. Sais
tās klāt. 15. Nokrišņi. 16. Izsauksmes 
vārds. 18. Upe Zemgalē. 19. Veikli. 
20. Brūce. 23. Grieķu alfabēta burts. 
24. Iedomāta parādiba. 25. Franču 
rakstnieks (1895—1971). 27. Izteik
smes l ī d zek l i s mūz ikā , me lod i j as 
izrotājums. 30. Sadrumstalots mazos 
zemes gabalos. 32. Graudzāļu dzim
tas augs. 33. Informācijas vienības. 
34. Dze lzce ļa stacija Cēsu rajonā. 

36. Pilsēta V idzemē. 38. Nogāzes . 
40. Latviešu rakstnieks. "Avota" re
daktors/41. Kurināmais. 43. Telpa. 
44 . D iezgan e k s o t i s k s z īd ī t ā j s . 
45. Dabiska ūdens straume. 46. Nots. 
49. Tehniski zīmēt. 51. Samērā jauns 
sporta veids. 55. Apstrādā (cietu ma
ter iā lu) . 56. C i lvēks , kas p iedalās 
kaut kā izgatavošanā. 57. Personas 
vietniekvārds. 58. Stabs. 60. Zinātne. 
6-1. F ranču r aks tn i eks , f i l ozo fs 
(1913—1960). 62. Kāda sarežģījuma 
atrisinājums. 

VERTIKĀLI: 
1. Burvis. 2. Salikteņu pirmā daļa 

A K , Š I E P R O F E S O R I ! 
Amerikāņu fiziķis ROBERTS MIL1-

KANS (1868 —1953) bija neparasti pļā
pīgs. Kolēģi par viņu zobojās un piedā
vāja ievest jaunu mērvienību —KANU. 
ar kura palīdzību varētu mērīt runāša
nu. Mērvienības tūkstošā dala M1L1-
KANS apzīmētu pļāpīgumu, kurš ir lie
lāks par vidējo. 

Vācu ķīmijas prof. EGONS V1I3ERGS 
vērsās pie klausītājiem: 

"Un tā. dāmas un kungi, uzsāku mē
ģinājumus ar hloru. Hlors — indīga gā-
ze. Ja sain<iC-šos, lūAzu Iznest mani 
svaigā gaisā. Saprotams, ar to ari lekci
ja būs beigusies." 

Austriešu filozofs LUDVIGS V1TGEN-
ŠTEINS (1899 —1951) sākumā nodar
bojās ar inženierproblēmām un aviāciju. 
Pēcāk atmeta šo nodarbošanos un vi
ņam pat sāka likties, ka minētie jautā
jumi padara cilvēku muļķīgāku. Viņš no 
24 gadu vecuma sāka studēt filozofiju 

pie ROBERTA RASELA (1872 —1970). 
. Pēc semināra Vitgenšteins pienāk pie 
Rasela un bez kāda ievada jautā: 

"Lūdzu pasakiet, vai esmu pilnīgs 
idiots, vai nē?" 

"Nezinu, kungs," atbild Rasels. pār
steigts par tādu jautājumu. "Bet kādēļ 
lāds jautājums?" 

"Redz. ja būtu pilnīgs idiots, tad no 
dotos aviācijai, bet, ja nē — filozofijai." 

Rasels palūdza neparastajam stu
dentam brīvlaikā uzrakstīt traktātu par 
brīvo tēmu. pēc kura žz/asīšanas tad ari 
atbildētu uz jautājumu. 

Vitganšteins uzrakstīja. Rasels izla
sīja un iesaucās: "Nē, jums nevajag būt 
par lidotāju!" 

Lekcijas Londonas Karaliskajā insti
tūtā ne vienmēr visiem bija saprotamas. 
Kāds atgadījums bija astronomam 
ROBERTAM BOLĀM (1840 —1913 ) . 
Kāda pazina, satikusi astronomu, nožē-

ar nozīmi grieķu valodā "māja". 3. Pil
sēta Kanādā. 4. Daiļdarba pārveido
šana. 5. Sengr ieķu filozofs (4. gs . 
p.m.ē.). 6. Sena valsts Armēnijas kal-
nienē. 7. Sengrieķu domātājs (6. gs. 
p.m.ē.). 8. Dzīvnieku ķermeņu daļas. 
9.Mehānisms pacelšanai. 10. Riteņa 
sastāvdaļa. 11. Strauji apgriezties. 
17. Ezers Tukuma rajonā. 21. Pilsēta 
Franci jā. 22. Koks . 23 . Si t ieni ar 
plaukstu. 24. Uzsvara pārvirzes mū
zikā. 25. Vēsturiski ģeogrāfisks apga
bals Grieķijas ZR. 26. Neliels kociņš. 
27. Audums. 28. Transporta līdzeklis. 
29. Nots. 31 . Grieķu alfabēta burts. 
35. Sporta sacīkstes. 36. Alumīnijs. 
37. Zemei vistuvākais kādas orbītas 
punkts. 39 . Strauji , nepārtraukt i . 
42. Germānijs. 44. Galda piederums. 
47. VDR izlūkdienests. 48. Devīze. 
49. Dažu ūdenskrātuvju piesātināts 
sāļūdens. 50. Ezers Ziemeļamerikā. 
51. Smilšu veidojums. 52. Grieķu al
fabēta b u r t s . 5 3 . Strauj i ma i s ī t . 
54. Latviešu folkloras grupa. 59. An
gļu aktrise (1913—1967). 

UA Nr. 10 publicētās JĀŅA ZUTERA 
krustvārdu mīklas atrisinājums: 

HORIZONTĀLI: 
1. Kalts. 4. "Borodinas". 6. Dahava. 

7. Kalifs. 9. Zālamans. 11. Senpjēra. 
13. Apavs. 14. Loža. 15. Stāt! 17. īlens. 
20. Sintakse. 21. Sidgunda. 22. Saknes. 
23. "Asotes". 25. StīvēUes. 26. Aleja. 

VERTIKĀLI: 
1. Karavāna. 2. Lode. 3. Sandales. 

4. "Bohēma". 5. Stirpa. 6. Diližanss. 
8. Svērtenis. 9. Zīles. 10. Spēle. 11. Svins. 
12. Antra. 16. Bankas. 17. īstenība. 
18. Siksniņa. 19. Agutis. 24. Mēle. 

lo, ka nav varējusi noklausīties viņa lek
cijas par saules plankumiem. "Tā ir diez
gan specifiska tēma," saka astronoms. 

"Kā tā — specif iska? Tikl īdz sāk 
spīdēt saule, tā uzreiz uz manas sejas 
parādās traipi." 

» 
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INFORMĀCIJA 

JAUNAS 
STIPENDIJAS 

LU Ārējo sakaru daļa ir sa
ņēmus i seko jošu informāci ju: 
1. V ispasaules Polonijas koor
dinācijas centrs nodibināja Itas 
Kozakēv ičas stipendiju fondu, 
kaš piešķir stipendijas poļu va
lodas, kultūras un vēstures pē
t ī jumiem. Interesent iem ir j ā 

griežas p ie prof. M. Šimaņskas (Latvijas poļu biedrība), 
tel. 324746 vai 468650. 

2 . Varvikes Universitāte (Lielbritānija) piešķir stipen
dijas studijām maģistratūrā jauniem speciālistiem ve
cumā līdz 35 gadiem. Sīkāku informāciju var saņemt 
LU Ā r z e m j u da ļā . P i e t e i k u m u anke t a s va r saņemt 
S o r o s f o n d ā , K r . B a r o n a i e l ā 3 1 , p i e R a m o n a s 
Gredzenas. 

Pieteikumi jāiesniedz līdz 11. 03 . 94. 

!!! UZMANĪBU!!! 
Domājam, ka Rīgas ielās beidzot vajag atvēlēt ne 

tikai likumīgu, bet ari reālu vietu divriteņu braucējiem. 
Tādēļ katru (argumentiem svarīgs ari skaits), kurš 

par S A V U vai V ISĒRTĀKO transportu Rīgā uzskata 
divriteni, lūdzam 

zvanīt 461118. 
J a j u m s ir kāda ideja šīs problēmas risinājumam, 

vai j a esat gatavi iesaistīties tās atrisināšanā, aicinām 
uz "ritenisku sanākšanu" š. g. 8. aprīlī pīkst. 17.00 
Latvijas Universitātes 7. auditorijā. 

L ū d z a m piete ikt ies a r ī tos , ku r i paš re i z s a v u 
transportu — divriteni nelieto tieši tādēļ, k a tas uz 
ielas ir nedroši ceļu (vietas) trūkuma dēļ. 

ANDREJS VAŽA, 
KRISTĪNE ĀBOLIŅA 

[ ^ A P S V E I C A M V Ā R D A D I E N Ā ! 
FEBRUĀRIS 
14. Valentīns — lat. vai. valēns — stiprs, vesels, pirmo 

reizi fiksēts Vidzemē, 1545. gadā. 
15. Alvils — liet. vai. al+viltis — cerēt, pirmo reizi fiksēts 

Vidzemē, Piebalgā, 1876. gadā. 
Olafs —> Olivers — lat. vai. olīva — olīvas zars — miera 

simbols; skand. vai. olav — senču atvase, dievu bērns, pirmo 
reizi fiksēts Vidzemē 1441. gadā. 

Aloizs — sens augšvācu vārds al — viss+wisi — gudrs, 
pirmo reizi fiksēts Balvos, 19. gs. beigās. 

16. Jūlija —> Jūlijs —> Jūliuss — grieķu vai. iūlos — 
jauneklis, pirmo reizi fiksēts Vidzemē, Matīšos, 1837. gadā. 

Džuljeta —> Jūlija, pirmo reizi fiksēts Rīgā, 1906. gadā. 
17. Donats — lat. vai. donatus — dāvināts, pirmo reizi 

fiksēts Rīgā, 1501. gadā. 
Konstance — lat. vai. constantia — pastāvība, pirmo reizi 

fiksēts Limbažos, 1857. gadā. 
18. Kintija — grieķu mitoloģijā Kvnthia — medību dieviete, 

pirmo reizi fiksēts Dobeles raj., 1969. gadā. 
19. Zane —> Zuzanna — ebr. vai. šošannā — baltā 

ūdenslilija; tēls Raiņa lugā "Pūt, vējiņi!", pirmo reizi fiksēts 
Vidzemē, Raunā, 1795. gadā. 

20. Vitauts — liet, vai. išvydo — ieraudzīja+tauta — tauta, 
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pirmo reizi fiksēts Rīgā, 1901. gadā. 
Smuidra — latv. vai. smuidrs, pirmo reizi fiksēts Rīgā. 

19. gs. beigās., ' 
21. Eleonora — ebr. vai. Ellinor — dievs mana gaisma, 

pirmo reizi fiksēts Vidzemē, Bīriņos, 1795. gadā. 
22. Ārija —>Ārijs — it. vai. aria — vokāls skaņdarbs vienai 

balsij, tēls Raiņa lugā "Indulis un Ārija", pirmo reizi fiksēts 
Rīgā, 19. gs. beigās. 

Rigonda — salas nosaukums V. Lāča romānā "Pazudusī 
dzimtene", pirmo reizi fiksēts Limbažu raj., 1969. gadā. 

Adrians — lat. vai. Adrianus — Adrijas iedzīvotājs, pirmo 
reizi fiksēts Rīgā, 19. gs. beigās. 

23 . Hara lds — sens augšvācu vārds hari — kara-
spēks+waltan — valdit, pirmo reizi fiksēts Valkā, 1880. gadā. 

Almants — liet. vai. al+mantus — atjautīgs, pirmo reizi 
fiksēts Rīgā, 1942. gadā. 

24. Diāna — lat. vai. dievišķīgi skaists, medibū un nakts 
burvību dieviete, pirmo reizi fiksēts Rīgā, 1925. gadā. 

Dina — ebr. vai. Dīnāh — atriebtā; tēls Raiņa lugā "Jāzeps 
un viņa brāļi", pirmo reizi fiksēts Alūksnē, 2.0. gs. 1. cet. 

Dins — vidus angļu v. deene — vecākais garīdznieks; sens 
angļu vārds denu — ielejs. grava, pirmo reizi fiksēts Rīgā, 
1969. gadā. 

25. Alma — lat. vai. alma — barotāja, svētītāja, labvēlīgā, 
pirmo reizi fiksēts Vidzemē, 19. gs. 2. cet. 

26. Evelīna —> Eva — ebr. vai. havva — dzīve, dzīvības 
devēja, ķeltu Eiblin — patīkamā, pinno reizi fiksēts Kurzemē, 
Krotē, 1849. gadā. 

Mētra — latv. vai. mētra, pirmo reizi fiksēts Vidzemē, 
19. gs. beigās. 

27. Līvija — lat. vai. Lībijas iedzīvotājs, pinno reizi fiksēts 
Vidzemē, Jaunpiebalgā, 1895. gadā. 

Līva—> Līvija, pirmo reizi fiksēts Rīgā, 1461. gadā. 
Andra —> Andris —> Andrejs — grieķu vai. andreios — 

vīrišķīgs, drosmīgs, pirmo reizi fiksēts Tukumā, 1969. gadā. 
28. Skaidrīte —> Skaidra — latv. vai. skaidrs, pirmo reizi 

fiksēts Vidzemē, Matīšos, 19. gs. 
Justs — lat. vai. iūstus — taisnīgs, pirmo reizi fiksēts Rīgā, 

1615. gadā. 
MARTS 
1. Ivars — sens skand. vārds Ivar — loka šāvējs, pirmo 

reizi fiksēts Vidzemē, 1896. gadā. 
Ilgvars — latv. vai. ilgi+varēt(?), pirmo reizi fiksēts Rīgā, 

1922. gadā. 
2. Lavīze —> Luīze , p i rmo reiz i f iksēts Zemga lē , 

Lielplatonē, 1787. gadā. 
Laila — samu cilmesf?), armēņu, tadžiku, uzbeku vai. 

Lailī — naksnīgā, pirmo reizi fiksēts Rīgā, 19. gs. beigās. 
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